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Jarosław Kaczyński podczas jednego ze spotkań z wyborcami              
w ostatnim czasie wspomniał o „problemach ze spółdzielniami 
mieszkaniowymi” i zapowiedział zmianę prawa. Okazuje się,            
że Ministerstwo Rozwoju i Technologii już przygotowało          
projekt zmian w ustawach spółdzielczych.

daniem prezesa Prawa i Sprawiedliwości problemem jest brak nad- 
zoru państwa nad spółdzielniami. Jarosław Kaczyński stwierdził, 

m.in., że wadą spółdzielni jest to, że się same nadzorują, choć przyznał 
zarazem, że dziś nie ma możliwości poddać spółdzielnie „pełnemu 
nadzorowi państwa”. Proponowane zmiany w prawie, które wypraco- 
wał resort rozwoju i technologii, zakładają jednak znacznie dalej idące 
zmiany. Wśród nich ma się znaleźć kadencyjność członków zarządów 
ograniczona do 5 lat. Liczba kadencji pozostanie nieograniczona. 
Dodatkowo, zarząd - po upływie obecnej pięcioletniej kadencji - miał- 
by być wybierany przez członków spółdzielni podczas walnego zgro- 
madzenia..
  Planowane zmiany zawierają także przepisy, które mają na celu reali- 
zację wyroków Trybunału Konstytucyjnego. Ma to pozwolić na unor- 
mowanie sytuacji osób, które posiadają lokale w budynkach stojących 
na gruntach, do których spółdzielni nie przysługuje tytuł prawny.
   Wśród propozycji rządowych znajdujemy zapisy  dotyczące zwięk-

szenia uprawnień członków w zakresie wyboru podmiotu, który bę- 
dzie przeprowadzał badanie lustracyjne spółdzielni. I to właśnie na lu- 
strację wskazuje, np. Krajowa Rada Spółdzielcza, jako na element 
kontrolny w funkcjonowaniu spółdzielni mieszkaniowych. 
  Zgodnie z obowiązującym prawem, każda spółdzielnia (nie tylko 
mieszkaniowa) zobowiązana jest przynajmniej raz na trzy lata poddać 
się badaniu lustracyjnemu. A jeśli spółdzielnia mieszkaniowa prowadzi 
budowę nowych budynków, to w tym zakresie lustrację przeprowadza 
się corocznie. Taka sytuacja ma miejsce, m.in., w „Energetyce” - prak- 
tycznie stale prowadzone budowy nowych mieszkań powodują, że lu- 
stratorzy kontrolują ten proces rok rocznie. Także inne zawarte w pro- 
jekcie ustawy ułatwienia dla członków, jak np. wymóg posiadania stro- 
ny internetowej, są powszechne w „Energetyce”.
  To nie pierwsza zapowiedź obecnie rządzących dotycząca zmian      
w prawie dotykających spółdzielni. Wcześniej, w lipcu tego roku, na in- 
nym spotkaniu z wyborcami, Jarosław Kaczyński zadeklarował, że 
„weźmie się za spółdzielnie”. Na szczęście zapewnił jednocześnie, że 
„nie wchodzi w grę - choćby ze względów konstytucyjnych - rozwią- 
zanie spółdzielni i poddanie ich pełnemu nadzorowi państwa”. 
  W ubiegłych latach podobne zmiany w prawie deklarowało też 
Ministerstwo Sprawiedliwości, jeszcze wcześniej zmiany zapowiadała 
rządząca Platforma Obywatelska. opr. red.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, 
windy (Lift Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 601 218 560, dyżur elektryczny: 788 782 250, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 501 348 556; serwis instalacji gazowej i wentylacji: 22 858 00 12; pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560; 
windy:  22 641 19 16; pogotowie MPWiK: 994; pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

Rządzący chcą większej kontroli nad spółdzielniami
Wraca pomysł zmian w ustawach dotyczących spółdzielczości. Jest projekt ustawy
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Przeprowadzone na początku września głosowanie na piśmie 
uchwał WZCz spotkało się z dużą - jak na standardy zebrań              
w spółdzielni - popularnością wśród mieszkańców. W głosowaniu 
udział wzięło aż 633 członków spółdzielni. Wszystkie uchwały 
zostały przyjęte.

złonkowie MSM „Energetyka” oddawali głosy na dziewięć uch- 
wał dotyczących funkcjonowania spółdzielni w 2021 roku, ale 

także planów spółdzielni. Najwyższym poparciem cieszyła się uchwała 
o podziale 7,39 mln zł nadwyżki bilansowej. Za przyjęciem tej uch- 
wały wypowiedziało się 507 osób, czyli 80 procent głosujących. Rów- 
nie wysokie poparcie miały uchwały dotyczące przyjęcia sprawozdania 
finansowego spółdzielni - 496 głosów za, oraz sprawozdania Rady 
Nadzorczej - 491 za uchwałą.
  Absolutorium uzyskali wszyscy członkowie Zarządu, a ponieważ 
ocenie podlegał rok 2021, to absolutorium dotyczyło także Zdzisława 
Rothe, który do 31 marca 2021 r. był delegowanym do Zarządu 
członkiem Rady Nadzorczej. 

Zgoda w sprawie pawilonów
  Bardzo ważną uchwałą była ta oznaczona numerem 9, która doty- 
czyła wyrażenia zgody na rozpoczęcie przez spółdzielnię działalności 
inwestycyjnej na Sadybie - chodzi o trzy pawilony handlowe przy ul. 
Sobieskiego 70B i 74/78 oraz przy ul. Konstancińskiej 3. Po decyzji 
zebrania osiedlowego na Sadybie w tej sprawie, zgodę na takie działa- 
nie musieli wyrazić członkowie całej spółdzielni. Pozytywna decyzja 
oznacza, że docelowo w miejscu pawilonów przy ul. Sobieskiego 
powstaną nowe budynki łączące funkcje mieszkaniową i usługową.  
Co ważne, uchwała to także zgoda na realizację inwestycji w trybie 
deweloperskim, co oznacza, że mieszkania będą sprzedawane wszyst- 
kim zainteresowanym (członkostwo w MSM „Energetyka” nie jest 
wymagane), zaś cena mkw będzie rynkowa -  będzie zawierać marżę na 
inwestycji. Zysk posłuży zaś odbudowie majątku, czyli budowie po- 
wierzchni usługowych. Na ostateczne rozstrzygnięcie w tej kwestii 
trzeba będzie jednak poczekać. Uchwała została zaskarżona przez 
dwóch członków spółdzielni i teraz sąd musi ocenić zasadność takiego 
wniosku.
   Mieszkańcy bardzo pozytywnie zaskoczyli frekwencją - 633 karty 
wydane do głosowania oznaczają, że tylko raz w historii organizacji 
Walnego Zgromadzenia Członków (po zmianie z Zebrania Przedsta- 

wicieli Członków), odnotowano wyższą frekwencję na Walnym - w roku  
2014 udział wzięło ponad 1000 osób. To zarazem prawie dwa razy 
więcej niż w zeszłym roku, gdy WZCz zostało przeprowadzone   
również w formie pisemnego głosowania uchwał. 
   Głosowanie odbyło się w centrum konferencyjnym przy ul. Bobro- 
wieckiej 9. Cały proces nadzorowała Komisja Skrutacyjna składająca 
się z przedstawicieli delegowanych przez osiedla. Przewodniczącym 
Komisji był Janusz Gajda - Przewodniczący Rady Nadzorczej. Ko- 
misja Skrutacyjna policzyła głosy oddane na uchwały i sporządziła 
protokół ze swoich prac. Wszystkie czynności - począwszy od mo- 
mentu ukonstytuowania się Komisji do czasu sporządzenia protokołu 
- nadzorował notariusz. Pełna lista przyjętych uchwał oraz wszystkie 
informacje dotyczące głosowania zamieszczone zostały na stronie 
internetowej spółdzielni w zakładce Walne Zgromadzenie.

Na piśmie po raz drugi, ostatni?
  Głosowanie na piśmie uchwał WZCz przeprowadzone zostało już 
po raz drugi, a rozwiązanie takie wymusza sytuacja dotycząca zagro- 
żenia COVID-19. Dziś trudno jednoznacznie o tym przesądzić, ale 
oczekiwać można, że w 2023 roku nastąpi powrót do standardowego 
trybu funkcjonowania zebrań i wiosną odbędą się zebrania osiedlowe, 
a w czerwcu Walne Zgromadzenie Członków. 

Ponad 600 osób wzięło udział 
w głosowaniu na piśmie uchwał WZCz

REKORDOWA FREKWENCJA I PRZYJĘCIE WSZYSTKICH UCHWAŁ. 3 WRZEŚNIA 
PRZEPROWADZONO DRUGIE JUŻ GŁOSOWANIE NA PIŚMIE UCHWAŁ WALNEGO

Reklama

C

M.I.

fo
t.

 M
.I.



 nr 6/2022 (142)

4!

BERNARDYŃSKA
   We wrześniu Rada Osiedla przyjęła spra- 
wozdanie z wykonania planu gospodarczego 
osiedla za pierwsze półrocze oraz zatwier- 
dziła procedurę najmu pomieszczeń gospo- 
darczych po zsypach. Teraz, po zaopiniowa- 
niu wniosków przez RDN Bernardyńska 11, 
administracja przygotuje umowy najmu tych 
pomieszczeń dla mieszkańców. W toku jest 
rozpatrzenie przez RDN Bernardyńska 17 
wniosków w sprawie ich wynajęcia.
  Koncepcja planu nowej organizacji ruchu 
dla terenów zarządzanych przez spółdzielnię 
po akceptacji Rady, została przekazana 
mieszkańcom do konsultacji. W zakresie po- 
lityki remontowej, przyjęty został wstępny 
projekt planu na 2023 r. Ponadto, Rada za- 
akceptowała warunki dzierżawy pod parking 
terenu przy ul. Bernardyńskiej 21.
   W zakresie prac remontowych, administra- 
cja zleciła awaryjną naprawę pomp w hydro- 
forni H-4, która zasila w wodę cztery budyn- 
ki. Zakończyły się prace konserwacyjne po- 
wierzchni dachów wraz z drobną naprawą 
kominów i montażem siatki przeciw ptakom 
w budynkach Bernardyńska 1A-3. W toku 
jest postępowanie w sprawie naprawy lub 
wymiany altany śmietnikowej przy ul. Ber- 
nardyńskiej 25, uszkodzonej przez samo- 
chód ciężarowy - szkoda została zgłoszona 
do firmy ubezpieczeniowej.
  W zakresie zieleni, wykonane zostały ostat- 
nie prace pielęgnacyjne zieleni, w tym kosze- 
nie trawy (trzeci raz w tym roku) oraz cięcie 
pielęgnacyjne żywopłotów (drugi raz).
  Kończą się przeglądy: pięcioletni instalacji 
elektrycznej i piorunochronnej, oraz roczny 
instalacji i urządzeń gazowych oraz instalacji 
wentylacyjnej. Administracja zleciła mycie 
okien na klatkach schodowych oraz dezyn- 
fekcję i deratyzację wraz z montażem stacji 
deratyzacyjnych w piwnicach.
  Po interwencji Rady Osiedla oraz radnej 
dzielnicowej Joanny Dembowskiej, wykona- 
ne zostaną przejścia dla pieszych po obu 
stronach mostu na Jeziorko Czerniakowskie. 
Poszerzone zostaną również azyle na ul. Goł- 
kowskiej, co poprawi bezpieczeństwo.

IDZIKOWSKIEGO 
 Rada Osiedla pozytywnie zaopiniowała prze- 
dłożony przez administrację projekt struk- 

tury zatrudnienia na 2023 rok. Pozostaje on 
bez zmian w stosunku do struktury zatrud- 
nienia obowiązującej w tym roku.  Ponadto 
Rada dokonała oceny wykonania przez ad- 
ministrację osiedla zadań gospodarczych w 
pierwszym półroczu 2022 r. Rada przyjęła 
sprawozdanie bez zastrzeżeń.
  Rada systematycznie pracuje nad noweli- 
zacją Regulaminu rozliczania centralnego 
ogrzewania oraz kosztów ciepłej wody. Rada 
przekazała swoje uwagi do projektu.
  Zaplanowane na ten rok przez firmę Veolia 
prace dotyczące wymiany sieci ciepłowniczej 
dobiegły końca (wcześniej na kontynuację 
jeszcze w tym roku i nieprzekładanie na wio- 
snę zgodę wyraziła Rada Osiedla). Jedyne, co 
pozostało to odbudowa nawierzchni i znisz- 
czonej zieleni. Prace będą kontynuowane w 
przyszłym roku na wiosnę i będą odbywały się 
w okolicach budynku Piekałkiewicza 1 i 3.
 W związku z wcześniejszym, niż planowano 
zakończeniem prac związanych z wymianą 
pionów zimnej i ciepłej wody oraz wodomie- 
rzy. Rada Osiedla pozytywnie zaopiniowała 
wniosek o ich kontynuacje w pozostałych 
ośmiu budynkach. W listopadzie wznowiono 
prace - w tym roku prace te wykonane będą 
jeszcze w trzech budynkach osiedla, tj. Pie- 
kałkiewicza 7, Idzikowskiego 8 i 12. Pozosta- 
łe budynki będą w tym obszarze modernizo- 
wane po nowym roku (Pyjasa 2, 4, Kozłow- 
skiej 1, Piekałkiewicza 1, 3). Realizacja prac 
będzie wsparta pożyczkami z CFR.
  W osiedlowym lokalu „I-dzik - pracownia 
kreatywna” odbywają się bezpłatne zajęcia dla 
seniorów: we wrześniu było to plecenie ma- 
kramów, w październiku zaś przeprowadzo- 
no zajęcia z komunikacji. W najbliższych ty- 
godniach planowane są kolejne atrakcje dla 
seniorów, ale także dla dzieci. Zajęcia prowa- 
dzone są przez „Studio pasji", a finansowane 
z funduszy Urzędu Dzielnicy Mokotów.

SADYBA
  W ciągu ostatnich tygodni na osiedlu za- 
kończyła się modernizacja instalacji elek- 
trycznej w częściach wspólnych budynku So- 
lankowa 6. Prace objęły także wykonanie 
instalacji elektrycznej oświetleniowej w ko- 
mórkach lokatorskich, wymianę tablic, cen- 
tral domofonowych oraz aparatów w loka- 
lach. Wymiana tablic i central domofono- 
wych przeprowadzona została również w bu- 
dynku przy ul. św. Bonifacego 87. Z kolei 
przy Jaszowieckiej 8 miała miejsce wymiana 
jednej z wind.
 Zakończone zostały prace związane z in- 
stalacją szlabanów w tzw. rejon II (B) - od 
ulicy Limanowskiego do parkingu przy ul. 
Czarnomorskiej. Szlabany zostaną urucho- 
mione w najbliższym czasie.
  Podpisano umowę na wymianę wodomie- 
rzy w aż 37 budynkach (Bonifacego 73, 

83/85, Jaszowiecka 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, Konstan- 
cińska 1, 3A, 5B, 7B, 9, Korczyńska 1, 3, 4, 5, 
6, 6A, 7, 9, 11, Powsińska 40, Przy Bernar- 
dyńskiej Wodzie 9, Sobieskiego 64, 66, 66A, 
70, 70A, 72, 72A, Spalska 1, 4, 6, Urle 7, 9. 
Prace rozpoczęły się pod koniec paździer- 
nika.
  Od 1 października na osiedlu operuje nowa 
firma sprzątająca - TRANS-KAM2.
  Dział zieleni wysadził 25 szt. drzew z decy- 
zji Wydziału Ochrony Środowiska w rejonie 
ulic Sobieskiego, Jaszowieckiej 5 i 7 oraz 
Spalskiej 3 i 5. 
  Na terenie osiedla odbywa się jesienne ko- 
szenie trawy oraz cięcie żywopłotów i krze- 
wów. Ogłoszono postępowanie przetargowe 
na wykonanie projektu stałej organizacji 
ruchu dla osiedla Sadyba.

SIELCE
  W trzecim kwartale zakończono szereg du- 
żych prac, spośród których warto odnotować: 
remont instalacji gazowej w budynku So- 
bieskiego 105; wymianę poziomów kanali- 
zacji w budynku Czerniakowska 32; remont 
komory zsypu w budynku Czerniakowska 20, 
wymianę naczyń przeponowych w węzłach 
14 budynków, wymianę zespołów napędo- 
wych wind z olinowaniem w budynkach 
Belwederska 3 i Czerniakowska 32. Ponadto 
wykonano kilka bieżących drobnych napraw 
wind oraz urządzeń na placu zabaw. 
  W ostatnim czasie powstały nowe altanki 
śmietnikowe dla budynków Czerniakowska 
34, 36, 38, 40, Gierymskiego 3, 5 i 7. Wy- 
konano remont podjazdu do budynku Czer- 
niakowska 38, wymianę drzwi wejściowych 
do budynku Czerniakowska 42, a w ramach 
realizacji programu oszczędzania zużycia 
energii wykonano wymianę opraw oświetle- 
niowych na energooszczędne w budynkach 
Melomanów 10, Czerniakowska 42 i innych. 
Zlecono też zainstalowanie urządzeń do sy- 
stemu kompensacji mocy biernej pojemno- 
ściowej w budynkach Zwierzyniecka 8C i 
8D. Dla tych dwóch nowych budynków wy- 
brano w przetargu firmę sprzątającą.
  Zakończył się trudny proces uzyskiwania 
prawomocnego pozwolenia na budowę dla 
budynków Czerniakowska 26 i 28 na prze- 
budowę schodów wejściowych i montaż 
urządzeń dźwigowych do transportu osób 
niepełnosprawnych oraz na budowę pochylni 
dla osób niepełnosprawnych z przebudową 
wejścia w budynku Zwierzyniecka 1 - w tym 
wypadku prace już trwają.
  W trakcie są remonty wejść w budynku 
Gierymskiego 3, budowa nowych przyłączy 
wody z montażem zestawu pomp zapewnia- 
jących dostawę wody na potrzeby bytowe       
i ochrony przeciwpożarowej w budynkach: 
Sielecka 55, 57 oraz Stępińska 36/46, jak 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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również remont wejścia w budynku Czernia- 
kowska 40.
 Pod koniec okresu wakacyjnego Rada 
Osiedla na swoim posiedzeniu zatwierdziła 
wniosek administracji dotyczący propozycji 
robót ogólnoosiedlowych w 2023 r. Przyjęto 
informację dotyczącą wykonania planu gos- 
podarczego za pierwsze półrocze 2022 r. 
Omawiano trudności związane z wynajmem 
lokali użytkowych. Na spotkaniu prezydium 
RO  dyskutowano o projekcie regulaminu 
rozliczania kosztów dostawy ciepła do lokali 
oraz pobierania opłat za centralne ogrzewa- 
nie i podgrzanie wody. Regulamin ten był 
następnie omawiany na komisjach, a po spot- 
kaniu plenarnym uwagi zostaną przekazane 
do Zarządu.
  Jak co roku o tej porze, opracowywany         
i uzgadniany jest projekt planu gospodar- 
czego na następny rok zawierający plan re- 
montów ogólnoosiedlowych i budynkowych. 
Z uwagi na przewidywany znaczący wzrost 
kosztów utrzymania budynków oraz wzrost 
kosztów energii elektrycznej i cieplnej, re- 
monty są planowane bardzo ostrożnie, uw- 
zględniając jednak możliwość skorzystania      
z atrakcyjnych pożyczek z CFR.

STEGNY POŁUDNIE
  Rada Osiedla przyjęła plan remontów na 
2023 r. dla nieruchomości nieposiadających 
rad domów oraz sprawozdanie administracji 
o wykonaniu zadań gospodarczych za pierw- 
sze półrocze 2022 r. 
 Mając na uwadze prognozowany wzrost  
cen zdecydowano się na zmianę ustawienia 
tzw. „pogodynki” tj. obniżenie załączania się 
ciepła z 12oC na 11oC. 
  Zgodnie z zaleceniem Komisji Technicznej 
RO wymieniono, zamontowano brakujące 
oraz usunięto zbędne wodomierze w czę- 
ściach wspólnych budynków.
  W czasie zawieszonego postępowania ad- 
ministracyjnego wszczętego z urzędu w 
sprawie nakazania MSM „Energetyka” 
usunięcia uchybienia w zakresie drogi prze- 
ciwpożarowej przy ul. Capri 4 opracowano 
dwa wnioski dot. rozwiązań zamiennych dla 
budynków Capri 2 oraz 4 i przekazano je 
celem uzgodnienia z Mazowieckim Komen- 
dantem Wojewódzkim PSP. Wykonawca za- 
kończył prace związane z wykonaniem przy- 
łączy wody dla budynków Maltańskiej 1, 3, 5 
i przygotowuje się do rozpoczęcia robót na 
Portofino 2. Nadal trwają prace dla bu- 
dynków Iberyjska 4, 5, 6, 7 oraz Egejska 11      
i 13. Odnośnie inwestycji Marsylska 3, 5, 9 
trwają ustalenia z MPWiK.
  W związku z likwidacją hydroforni przy ul. 
Katalońskiej oraz Barcelońskiej zakończono 
prace polegające na doprowadzeniu wody do 
lokali usługowych. Wykonano geodezyjną 

inwentaryzację powykonawczą jezdni oraz 
chodników dla ulicy Iberyjskiej.
  Doprowadzone zostały kable zasilające pod 
oświetlenie altany śmietnikowej dla budynku 
Sardyńska 5. Zainstalowano system kontroli 
dostępu w budynkach Egejska 15 i 17A. 
Zgodnie z zaleceniami przeglądu rocznego 
dokonano naprawy i wymiany drzwi pożaro- 
wych w budynku Egejska 17B. Przeprowa- 
dzono remont komory śmietnikowej w bu- 
dynku Bonifacego 68, wyremontowano 
wejście do budynku przy ul. Sycylijskiej 2.  
W ramach realizacji umowy odebrano prace 
polegające na remoncie balkonów i loggii      
w nieruchomościach Kartaginy 1, Katalońska 
1, Capri 2 i 5. Wykonano i zamontowano 
wnęki do tablic domofonowych w budynku 
Capri 4. Dla części wspólnych nieruchomo- 
ści Egejska 3 wykonano projekt instalacji 
elektrycznej.
 Na potrzeby powstającej w pawilonie Bar- 
celońska 1 placówki pocztowej zlecono wy- 
konanie projektu budowlanego z uzgodnie- 
niami (branża elektryczna i sanitarna, roz- 
wiązanie sposobu wentylacji, instalacja ppoż.). 
W związku z pismem Policji, która sugeruje 
zamontowanie monitoringu przy zbiorniku 
retencyjnym, administracja zwróciła się do 
Zakładu Obsługi Systemu Monitoringu          
z wnioskiem o włączenie ew. inwestycji do 
systemu miejskiego. 
  Podejmując proekologiczne działania admi- 
nistracja w sezonie jesienno-zimowym nie 
będzie grabić liści na trawnikach. Z po- 
czątkiem listopada rozpoczęte zostaną prace 
związane z nasadzeniami zastępczymi drzew 
(z decyzji WOŚ) i krzewów (z wniosków 
RDN).

STEGNY PÓŁNOC
  Na terenie osiedla w ostatnim czasie prze- 
prowadzono montaż dwóch altan śmiet- 
nikowych oraz wykonanie ośmiu podbudów 
pod altany śmietnikowe. Wykonano także 
podwyższone przejście dla pieszych przez 
ulicę przy budynku Kaukaska 5. Zakończono 
malowanie pasów na przejściach dla pieszych 
i oznaczeń w zatokach postojowych.
  Prowadzone są prace mające na celu wyło- 
nienie wykonawców remontów loggii w I i II 
klatce budynku przy Czarnomorskiej 17. 
Przy sprzyjającej pogodzie, prace powinny 
zakończyć się w pierwszym półroczu 2023 
roku. W toku jest również wyłanianie wyko- 
nawców remontu instalacji odgromowych        
w budynkach Jałtańska 1, 2, Soczi 10, Ba- 
tumi 5, Akermańska 1 i 5. Ponadto admini- 
stracja zbiera oferty na wykonanie doświetle- 
nia terenu osiedla między budynkami Sewa- 
stopolska 1, 3 i terenem administracji. 
  W związku z szukaniem oszczędności w zu- 
życiu energii cieplnej, dokonano we wszyst- 

kich budynkach wyłączeń grzejników na 
klatkach schodowych powyżej drugiego pięt- 
ra. Normatywnie temperatura na klatkach 
powinna wynosić 8oC. Administracja przez 
cały okres grzewczy będzie monitorowała 
temperaturę - dodatkowe grzejniki będą włą- 
czane w ramach konieczności. 
 Na bieżąco realizowane są prace porząd-
kowe, przeprowadzono ostatnie koszenie zie- 
leni. Naprawie i renowacji poddawane są 
urządzenia na integracyjnym placu zabaw,       
w kilku miejscach, punktowo naprawiono 
asfalt na osiedlowych ulicach. 
 W sobotę 24 września na osiedlu zorgani- 
zowano piknik integracyjny z okazji zakoń- 
czenia lata i rozpoczęcia jesieni. Organiza- 
torami pikniku byli grupa mieszkańców 
działająca pod nazwą Nasze Podwórko, ad- 
ministracja osiedla oraz Zarząd MSM 
„Energetyka”, który w znaczący sposób 
wspomógł finansowanie wydarzenia.  Piknik 
zgromadził mieszkańców nie tylko z osiedla 
Stegny Północ, ale i z sąsiednich. Integracja 
przebiegała przy muzyce Artura „Zibiego” 
Zdanowicza, serwowane były potrawy z grilla, 
foodtrucka. Atrakcjami były turniej brydżo- 
wy, wyprzedaż garażowa, serwis rowerowy, 
animacje dla dzieci, dmuchany plac zabaw i 
inne. Nad całością czuwali pracownicy ad- 
ministracji osiedla oraz członkowie grupy 
Nasze Podwórko. 

STEGNY ROŻEK
  W budynku Neseberska 4 zakończono pra- 
ce remontowe polegające na usunięciu rur 
azbestocementowych pionów zsypowych        
w pierwszej klatce. Zakończono też remont 
elewacji budynku Neseberska 3, a także roz- 
poczęto remont klatek schodowych budynku 
Neseberska 1.
 Prace projektowe dotyczące remontu pa- 
wilonu przy ul. Burgaskiej 2 zostały zakoń- 
czone i podjęto działania zmierzające do 
rozpoczęcia prac jeszcze w tym roku.
  W związku z licznymi prośbami napływa- 
jącymi do administracji ze strony mieszkań- 
ców, kierownik administracji osiedla podjęła 
skuteczne działania zmierzające do podpisa- 
nia umowy z bankiem PKO BP dotyczącej 
uruchomienia bankomatu na terenie osiedla. 
Montaż obędzie się w najbliższym czasie.
  W pawilonie handlowo-usługowym przy 
ulicy Burgaskiej 2 rozszerza swoją działal- 
ność pizzeria. Lokal zostanie powiększony, 
co umożliwi przyjęcie większej liczby gości. 
Dobiegł końca remont apteki znajdującej się 
w tym samym pawilonie.
 W listopadzie zaplanowano nasadzenia 
drzew liściastych na terenie osiedla, zgodnie 
z decyzją wydaną przez Wydział Ochrony 
Środowiska m. st. Warszawy.

opr. red. na podst. 
materiałów od AO i RO
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oszty gospodarki zasobami mieszkaniowymi w pierwszym 
półroczu wyniosły 76,49 mln zł. Saldo w skali osiedli zamknęło 

się wynikiem ujemnym -1,33 mln zł na które złożył się niedobór         
w 100 nieruchomościach na łączną kwotę 2,68 mln zł i i nadwyżka 
odnotowana w 58 nieruchomościach w kwocie 1,33 mln zł. Przy 
czym sytuacja zmieniła się we wrześniu, gdy podczas głosowania na 
piśmie uchwał WZCz została podjęta uchwała o podziale nadwyżki 
bilansowej z 2021 rok. Uwzględnienie kwot z nadwyżki w trzecim 
kwartale pokazuje pełny, obecny obraz sytuacji w „Energetyce” w tym 
zakresie. Na pokrycie niedoboru na gzm przeznaczono aż 3,74 mln zł.
  Wsparcie gzm jest możliwie dzięki wypracowywaniu nadwyżki         
z działalności gospodarczej. Tu sytuacja wygląda bardzo dobrze, a wy- 
niki są lepsze niż przed rokiem. Dochód netto po pierwszym półroczu 
wyniósł 4,131 mln zł, czyli aż o milion więcej niż w tym samym okre- 
sie rok temu. 76 proc. tej kwoty pochodzi z wynajmu lokali użyt- 
kowych, swój udział mają też odsetki z wolnych środków Centralnego 
Funduszu Remontowego trzymanych na lokatach. 

Remonty trzymają tempo
   Na półmetku zeszłego roku problemem było wolne tempo realizacji 
remontów, gdy do końca czerwca rozliczono raptem 32 proc. prac prze- 
widzianych na cały rok. W pierwszym półroczu tego roku jest to 44 
procent planu rocznego, ale patrząc pod kątem prac zaplanowanych 
na pierwsze sześć miesięcy, to zrealizowano 118 procent planu. Kwo- 
towo to 14,22 mln zł, a złożyło się na to kilkaset prac remontowych: 
budowlanych, elektrycznych i hydraulicznych. Najkosztowniejsze pra- 
ce dotyczyły remontów balkonów i loggii, remontów klatek schodo- 
wych, modernizacji i wymiany wind, wymiany wewnętrznych linii za- 

silających oraz remontów instalacji wod-kan - to właśnie ta pozycja 
pochłonęła najwięcej: 2,89 mln zł, przy czym 40 proc. tej kwoty to 
wydatki osiedla Idzikowskiego wymieniającego instalacje wod-kan          
i cyrkulacji wody. Ponadto, w ramach wymienionej kwoty - 14,22 mln 
zł - mieszczą się także prace ogólnoosiedlowe, które w pierwszym 
półroczu kosztowały 3,23 mln zł. Dominującą pozycją jest tu remont 
chodników, ulic osiedlowych i miejsc postojowych. Działania te po- 
chłonęły 2,3 mln zł. 
  Dodatkowo na dzień 30 czerwca aż 48 remontów na łączną kwotę 
9,93 mln zł było w toku. W swojej informacji Zarząd zwraca uwagę, 
że zagrożeniem dla realizacji zaplanowanych remontów mogą być 
trudności z pozyskaniem wykonawców i wzrost możliwych kosztów 
prac do wykonania do końca roku. 
  Obiecująco wygląda sytuacja z konserwacją na osiedlach. W pierw- 
szym półroczu wydano na ten cel 3,59 mln zł. To 44 proc. rocznego 
budżetu, można zatem oczekiwać, że koszty w tym obszarze nie prze- 
kroczą zaplanowanych, nawet w warunkach wysokiej inflacji.

Spada zadłużenie 
   W porównaniu ze stanem na koniec 2021 roku, znacznie spadło za- 
dłużenie względem spółdzielni: z 6,1 do 4,6 procent rocznego wymia- 
ru opłat, co przekłada się na kwotę 7,76 mln zł. Jest to też poziom 
niższy niż odnotowano w analogicznym okresie rok wcześniej - wów- 
czas było to 4,8 proc. Najemcy lokali użytkowych zalegają z opłatami 
na kwotę 1,12 mln zł, mieszkańcy na 6,64 mln zł.
  Według stanu na koniec czerwca w „Energetyce” pracowało 336 
osób (w przeliczeniu na etaty to 327,5), z czego 284 pracowników jest 
zatrudnionych w administracjach osiedli. 

K

Dobre półrocze „Energetyki”
W warunkach wysokiej inflacji i wzrostu kosztów, finansowa sytuacja spółdzielni jest na 

stabilnym poziomie. Znamy wyniki MSM „Energetyka” za pierwsze sześć miesięcy tego roku

rzygotowanie budżetu spółdzielni na 
przyszły rok w warunkach wysokiej in- 

flacji i niemożliwych do przewidzenia skut- 
ków ekonomicznych epidemii COVID-19, 
to nie lada wyzwanie - tak zaczynał się tekst     
w M6 opublikowany dokładnie rok temu, 
gdy Rada Nadzorcza na wniosek Zarządu 
spółdzielni przyjęła wskaźniki na ten rok. 
  Obecnie skonstruowanie budżetu na 2023 
rok było wyzwaniem nieporównywalnie trud- 
niejszym, obarczonym już nie tylko ryzykiem 
trudnej do przewidzenia inflacji, ale także 
rosnącymi cenami mediów, zmieniającymi 
się przepisami.
  Pierwszy krok to przygotowanie założeń     
i oszacowanie podstawowych wskaźników do 
planu gospodarczego. Następie służby finan- 

sowe osiedli i biura Zarządu muszą oszaco- 
wać przychody i koszty, w tym określić plan 
remontów na przyszły rok. Pełny obraz spo- 
dziewanej sytuacji finansowej MSM „Ener- 
getyka” w przyszłym roku powinniśmy po- 
znać do 31 stycznia 2023 r. - to termin do 
którego uchwalony ma zostać zbiorczy plan 
spółdzielni na przyszły rok.
  Na dziś określono jedynie kilka wartości      
i ustalono terminy dla organów uczestniczą- 
cych w tym procesie. Zobowiązano termi- 
nem administracje osiedli do realizacji postę- 
powań przetargowych, czy też określono ma- 
ksymalny odpis na roboty ogólnoosiedlowe 
do wysokości 0,50 zł/mkw miesięcznie. 
  Z kolei narzut na koszty zarządzania ogól- 
nego wzrośnie o 5 gr/mkw, do 39 gr/mkw 

miesięcznie. To wartość niewielka, a dodat- 
kowo trzeba odnotować, że wskaźnik ten był 
podnoszony tylko raz w ciągu ostatnich czte- 
rech lat. Zmiana oznacza, że dla mieszkania 
liczącego 50 mkw opłata z tego tytułu wzro- 
śnie o 2,5 zł miesięcznie. 
  Spółdzielnia bierze pod uwagę także fakt 
dużej presji płacowej, ale i ustawowego wzro- 
stu wynagrodzenia minimalnego. Decyzją 
rządu płaca minimalna w 2023 roku będzie 
podnoszona dwukrotnie, łącznie o blisko 20 
proc. W przypadku „Energetyki” dopuszczal- 
ny, maksymalny wzrost środków na wyna- 
grodzenia (budżetu na ten cel) w całej spół- 
dzielni nie może przekroczyć 12 procent.  To 
wartość zbliżona do przyjętej przez rząd         
w założeniach do budżetu państwa na nad- 
chodzący rok i nieco niższa, niż planowana 
waloryzacja emerytur w 2023 r.
  Plan gospodarczy za ten rok zakłada całko- 
wite przychody spółdzielni - gzm oraz dzia- 
łalność gospodarcza - na poziomie 175 mln 
zł. Powyższe wskaźniki i środowisko cały 
czas wysokiej inflacji dają podstawy, że w roku  
2023 będzie to kwota wyższa. 

TRWAJĄ PRACE NAD BUDŻETEM SPÓŁDZIELNI NA PRZYSZŁY ROK

Wskaźniki do planu finansowego          
na przyszły rok przyjęte

P

M.I.

red.
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Na maksymalnie 5,1 proc. ustalono wskaźnik rewaloryzacji dla 
pożyczek z Centralnego Funduszu Remontowego. To znacznie 
poniżej obecnej inflacji, której poziom do tej pory determinował 
warunki zwrotu środków pożyczanych z CFR. 

ada Nadzorcza zaakceptowała zmianę Regulaminu tworzenia         
i gospodarowania Centralnym Funduszem Remontowym w MSM 

„Energetyka”. Dokonano zamrożenia wskaźnika waloryzacji środków 
z funduszu na poziomie inflacji za 2021 rok. Według GUS było to 5,1 
procent i w oparciu o taką wartość spłacane będą pożyczki w 2023 
roku. Gdyby zachowane zostały dotychczasowe zasady, wskaźnik ten 
mógłby wynieść 17-18 procent dla roku 2022. Najnowsze dane za 
październik to 17,8 proc rok do roku.
   Zmiana ma na celu utrzymanie atrakcyjności pożyczek z CFR na 
przeprowadzanie remontów, ale też - a może przede wszystkim - 
wsparcie dla obecnie spłacających. Nowe zasady obowiązują bowiem 
także dla pożyczek zaciągniętych w przeszłości. Przy czym 5,1 proc. 
to wartość maksymalna - jeśli inflacja będzie w przyszłości niższa, to 
wskaźnik urealnienia również. Dziś jednak trudno tego oczekiwać      
w najbliższym czasie. 

   Jak istotna to zmiana, obrazuje uproszczona symulacja przykładowej 
pożyczki. We wrześniu Rada Nadzorcza zatwierdziła pożyczkę w wy- 
sokości 200 000 zł na wymianę windy w budynku Jaszowiecka 5, 
okres spłaty to 5 lat. Gdyby przyjąć, że w tym okresie wskaźnik 
waloryzacji wynosiłby wspomniane wyżej 17,8 proc, to miesięcznie do 
spłaty byłoby ponad 5000 zł. Natomiast przy zamrożeniu wskaźnika 
na poziomie 5,1 proc, to około 3800 zł. 
  - CFR ma służyć członkom spółdzielni, wspierać działania remon- 
towe podnoszące jakość życia na naszych osiedlach. Jest to możliwe 
tylko wówczas, gdy pożyczki z funduszu będą atrakcyjne pod kątem 
finansowym, a z nowym wskaźnikiem waloryzacji na poziomie 5,1 
proc. niewątpliwie takie są. Chcemy także, aby CFR był skutecznym 
narzędziem do realizacji Programu optymalizacji energetycznej, który 
przygotowujemy - komentuje zmiany Grzegorz Okoński, prezes 
Zarządu MSM „Energetyka”. 
   Właśnie głównie z myślą o optymalizacji zużycia mediów wprowa- 
dzono kolejną zmianę w regulaminie CFR. Do 10 lat wydłużono mo- 
żliwy czas spłaty pożyczek zaciągniętych na inwestycje dotyczące zu- 
życia energii i ciepła, które mają przynosić wymierne oszczędności. Stan 
CFR na koniec pierwszego półrocza tego roku wynosił 53,41 mln zł. 

 W warunkach dużej zmienności i niestabilności na rynku energii elektrycznej spółdzielnia 
musi zapewnić sobie dostawy prądu do oświetlenia,  m.in., klatek i terenów osiedli.               
Obecnie sytuacja jest nieco spokojniejsza, niż 2-3 miesiące temu  i Zarząd prowadzi rozmowy     
z potencjalnymi dostawcami -  ale o powrocie do dotychczasowych cen nie ma co marzyć.

SM „Energetyka” jest dużym odbiorcą energii elektrycznej. Prądu potrzeba na oświetlenie 
klatek schodowych i korytarzy, działanie wind, oświetlenie terenów osiedlowych - od ulic, 

chodników przez place zabaw po parkingi. W 2021 roku zużycie energii elektrycznej wyniosło 4,74 
mln kWh (nie wlicza się w to zużycia indywidualnego mieszkańców), a dotychczasowe roczne wy- 
datki na ten cel opiewały na kwotę rzędu 3-4 mln zł. Wszystko dzięki cenie rzędu 0,36 zł/kWh.  
To była bardzo komfortowa sytuacja. Podpisana na trzy lata umowa gwarantowała stabilne ceny 
prądu. A co ważniejsze, uzyskana przez spółdzielnię cena była bardzo atrakcyjna, dziś już nieosią- 
galna. Umowa z Innogy (dziś E.on) wygasa z końcem roku, a firma nie wyraża chęci jej przedłuże- 
nia argumentując brakiem przewidywalności rynku i możliwości przygotowania oferty.
   W czasie największego zamieszania na rynku na przełomie lata i jesieni był moment, że praktycz- 
nie nie było zainteresowania ze strony sprzedawców, by dostarczać energię elektryczną do „Energe- 
tyki”. Nikt nie wiedział jaki będzie koszt prądu za tydzień i w tych warunkach podpisywanie umów 
na kilka lat było obarczone zbyt dużym ryzykiem dla dostawców. Przekuło się to w brak zaintereso- 
wania przetargiem ogłoszonym przez spółdzielnię - na 15 zaproszeń do przetargu odpowiedziała 
jedna firma oferując cenę nieakceptowalną.
  Między innymi z tego powodu, Zarząd zwrócił się do Rady Nadzorczej o zgodę na możliwość 
zawarcia umowy w trybie z wolnej ręki. Sytuacja w tym momencie była bowiem tak napięta, że zda- 
rzały się oferty sprzedaży na rynku energii, które były ważne przez kilka dni, a nawet godzin. Rada 
Nadzorcza wyraziła zgodę, a jednocześnie sytuacja nieco się ustabilizowała. Aktualnie Zarząd 
prowadzi negocjacje z dostawcami energii elektrycznej.  
  Bardziej przewidywalna jest sytuacja mieszkańców, którzy opłacają rachunki za energię elektryczną 
w mieszkaniach. W tym wypadku ceny energii elektrycznej zostały „zamrożone” ustawą z 7 paź- 
dziernika gwarantującą utrzymanie tegorocznych cen prądu dla gospodarstw domowych, ale w ra- 
mach określonych pułapów zużycia. Gwarantowana cena prądu ma, co do zasady, obejmo-
wać zużycie do 2 000 kWh w ciągu roku.

M

PO ILE PRĄD DLA SPÓŁDZIELNI?

„Tarcza antyinflacyjna” w spółdzielni. 
Pożyczki z CFR z minimalnym oprocentowaniem

  Mniej, niż w przypadku prądu, 
należy się obawiać zmian cen 
ciepła. Spokojniejszą (co nie znaczy, 
że bez podwyżek) zimę mieszkań- 
com powinno zapewnić zamroże- 
nie cen ciepła systemowego. 
Spółdzielnia skorzystała z zapisów 
ustawy z 15 września 2022 r.              
o szczególnych rozwiązaniach       
w zakresie niektórych źródeł ciepła 
w związku z sytuacją na rynku 
paliw i złożyła do Veolii stosowne 
oświadczenie wymagane przez 
ustawę. To gwarantuje mieszkań- 
com ochronę przed skutkami 
niekontrolowanego wzrostu 
kosztów ogrzewania oraz podgrza- 
nia wody dla gospodarstw domo- 
wych. Nie oznacza to jednak, że 
wzrostu cen nie będzie.
   Wspomniana ustawa zakłada 
dopłatę do ceny 1 GJ dla wytwórcy 
ciepła w przypadku, gdy cena 1 GJ 
przekroczy granicę 103,82 zł netto. 
W Warszawie cena 1 GJ wynosi 
obecnie 63,69 zł/1 GJ netto, co 
jednak zostawia przestrzeń do 
podwyżki ciepła na poziomie 
nawet kilkudziesięciu procent.

Zamrożone 
ciepło

R

M.I.

opr. red.
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szczędzanie energii elektrycznej i ciepła 
z proekologicznej mody stało się ko- 

niecznością, bo koszty z tym związane zmie- 
niają się w sposób dynamiczny i trudny do 
przewidzenia nawet przez najlepszych eks- 
pertów. Spółdzielnia nie pozostaje bierna na 
tym polu, inaczej bowiem rachunki związane 
ze zużyciem mediów mogą bardzo wzrosnąć. 
Zarząd już latem polecił wszystkim admini- 
stracjom przeprowadzenie analiz dostaw me- 
diów pod kątem ich możliwego zmniejsze- 
nia. Administracje skończyły właśnie sporzą- 
dzanie bazy danych związanych z tym obsza- 
rem. Docelowo w spółdzielni powstanie „Pro- 
gram optymalizacji energetycznej”. 
  A jest co optymalizować. W skali spół- 
dzielni w 2021 roku zużycie energii elek- 
trycznej wyniosło 4,74 mln kWh (nie wlicza 
się w to zużycia indywidualnego mieszkań- 
ców) i nieco ponad 0,5 mln GJ energii ciepl- 
nej (w tym przypadku mowa przede wszyst- 
kim o ogrzewaniu mieszkań). Na zużycie cie- 
pła wpływa w dużej mierze „srogość” zimy      
w danym roku i w okresie analizowanym 
przez Zarząd (2019-21) zużycie było na zbli- 
żonym poziomie. Natomiast zużycie prądu w 
tym czasie stale się obniżało. To także efekt 
przeprowadzonych w ubiegłych latach - i na- 
dal realizowanych - prac w tym obszarze. 

LED-owe osiedla
   Zaliczyć tu trzeba choćby wymianę oświet- 
lenia na LED. W ciągu ostatnich kilku lat na 
wszystkich osiedlach przeprowadzono szereg 
prac w tym zakresie - zarówno obejmujących 
modernizację oświetlenia osiedlowego, jak        
i wewnątrz budynków. Moc oszczędzania 
LED-ów pokazuje np. analiza zużycia ener- 
gii elektrycznej na osiedlu Idzikowskiego. 
Wszystkie lampy na osiedlu są dziś LED- 
owe, podobnie jak źródła światła w częściach 
wspólnych budynków. W efekcie, w porów- 
naniu z 2000 r., w ubiegłym roku na oświe- 
tlenie terenu osiedla zużyto 56 proc. energii 
elektrycznej mniej. Dokładnie taki potencjał 
oszczędności potwierdza przykład Warszawy 
- Zarząd Dróg Miejskich prowadzi właśnie 
wymianę źródeł światła w blisko 40 tysiącach 

latarni miejskich. Urzędnicy szacują, że osz- 
czędności w zużyciu energii wyniosą ponad 
50 proc., a przy obecnych kosztach prądu in- 
westycja zwróci się w mniej niż dwa lata. 
  Wracając jednak do „Energetyki”. Inne roz- 
wiązania prooszczędnościowe na osiedlach 
to montaż czujników sterujących włączenia- 
mi źródła światła, czy opomiarowanie wszyst- 
kich punktów poboru prądu. Swój udział      
w zmniejszaniu zużycia mają bardziej energo- 
oszczędne napędy wind, które pojawiają się 
wraz z wymianą lub modernizacją wind.

Będą audyty energetyczne budynków
  Większe oszczędności przynosi inwestowa- 
nie w fotowoltaikę, która w przypadku osied- 
li „Energetyki” nie jest na razie rozwiązaniem 
szerzej wykorzystywanym. Na panele PV 
postawiło osiedle Idzikowskiego (28 insta- 
lacji o łącznej mocy 151 kWp), pierwszą in- 
westycję zrealizowano na Stegnach Północ 
na budynku Akermańska 1 (17,5 kWp). Są 
to kosztowne rozwiązania, ale wraz z rosną- 
cymi cenami energii stają się coraz bardziej 
atrakcyjne i okres zwrotu z inwestycji ulega 
skróceniu. 
  Aby profesjonalnie podejść do możliwości 
oszczędzania, trzeba przeprowadzić audyt 
energetyczny budynku. Wykaże on, gdzie są 
słabe punkty, a jednocześnie gdzie tkwi po- 
tencjał do optymalizacji zużycia mediów. 
Między innymi w tym celu zarząd nawiązał 
współpracę z dwoma podmiotami specjalizu- 
jącymi się doradztwie w obszarze gospodarki 
energetycznej. To Krajowa Agencja Poszano- 
wania Energii (KAPE) oraz Narodowa 
Agencja Poszanowania Energii (NAPE). Bę- 
dą one wspierać spółdzielnię w określeniu 
zakresu działań optymalizujących zapotrze- 
bowanie na media.

Pięć kierunków optymalizacji
 W przygotowanym przez Zarząd doku- 
mencie, który można określić mapą dro- 
gową w tym obszarze, zakłada się opracowa- 
nie kompleksowego „Programu optymalizacji 
energetycznej” dla spółdzielni. Wstępnie 
wskazano pięć kierunków działań, z czego aż 
cztery uznano za niskonakładowe i możliwe 
do relatywnie szybkiego wdrożenia. Niektóre 
można zacząć implementować niemal od ra- 
zu, bez czekania na kompletny program. 
  Pierwszy kierunek - do najszybszego uru- 
chomienia działań - to działania organizacyj- 
ne i informacyjne. To edukowanie i informo- 
wanie mieszkańców o możliwościach oszczę- 
dzania, w tym na łamach M6, ale także 
współpraca z KAPE i NAPE, które wesprą 
spółdzielnię w tym zakresie. Drugi kierunek 
obejmuje wykonanie kompensacji mocy bier- 
nej (jest potrzebna do prawidłowego fun- 
kcjonowania urządzeń, ale jej zbyt duży po- 
bór mocy biernej może stanowić nawet 30 
procent rachunku) oraz zdjęć termowizyj- 
nych budynków, które pozwolą namierzyć 
poadnormatywne straty ciepła. Kierunek 
trzeci obejmuje działania do przeprowadze- 
nia w ciągu 1-2 lat i to przede wszystkim 
sporządzenie audytów energetycznych bu- 
dynków. Bardzo obszerny jest kierunek 
czwarty. Składają się na niego np. dalsza wy- 
miana źródeł światła na LED-owe, regularne 
przeglądy sieci pod kątem optymalizacji zu- 
życia i monitoring zużycia energii, dopro- 
wadzenie do możliwości zmniejszenia przez 
spółdzielnię mocy zamówionej. Kierunek 
numer pięć został zdefiniowany jako działa- 
nie długoterminowe i wysokonakładowe. Ma 
to być podstawa „Programu optymalizacji 
energetycznej” spółdzielni, który zawierał bę- 
dzie szereg propozycji działań obniżających 
koszt energii i zmniejszających zależność od 
zewnętrznych dostawców poprzez montaż 
fotowoltaiki, magazynów energii, instalowa- 
nia pomp ciepła, systemów rekuperacji.

Ocieplone, oszczędzone
  Na szczęście spółdzielnia nie zaczyna tych 
działań od zera. Wcześnie była mowa o LED- 
ach i oszczędzaniu prądu, ale budynki admi- 
nistrowane przez MSM „Energetyka” od lat 
są poddawane także działaniom zmniejsza- 
jącym zużycie energii cieplnej. Największy 
wpływ ma tu termomodernizacja - proces 

Optymalizacja zużycia mediów w obecnej sytuacji jest niezbędna. Mniejsze zużycie 
energii pozwoli zmniejszyć skutki podwyżek energii elektrycznej i cieplnej.  
Zarząd przedstawił założenia do kompleksowanego programu, który oprócz mniejszego 
zużycia, zakłada inwestycje w rozwiązania pozwalające oszczędzać i produkować energię.

PIERWSZE DZIAŁANIA OSZCZĘDNOŚCIOWE JUŻ SĄ REALIZOWANE, 
TRWAJĄ PRACE NAD PROGRAMEM OPTYMALIZACJI ENERGETYCZNEJ

SPÓŁDZIELNIA CHCE ZUŻYWAĆ 
MNIEJ PRĄDU I CIEPŁA

Łączny  rachunek  za  dostawy  ciepła  
do  spółdzielni  przekraczał  w  ostat-‐  
nim  czasie  30  mln  zł,  ale  teraz  kwota  
ta  z  pewnością  wzrośnie.  Przy  tej  
skali  tylko  1  proc.  zużycia  mniej  to  
oszczędność  rzędu  300  000  zł.  

O
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ten niektóre budynki przeszły nawet 25 lat 
temu. Jeszcze wcześniej wprowadzono opo- 
miarowanie i indywidualne rozliczenia. Jak 
pokazuje analiza zużycia mediów w latach 
1996-2021 wykonana na przykładzie osiedla 
Idzikowskiego, w przypadku centralnego 
ogrzewania oszczędzanie jest możliwe i po- 
trzebne. Osiedle na przestrzeni ćwierć 
wieku zmniejszyło zużycie ciepła o 53 proc., 
natomiast w tym samym czasie koszty z tym 
związane wzrosły o 105 proc. Oznacza to, że 
brak działań optymalizujących zużycie 
skutkowałby dla mieszkańców czterokrotną 
podwyżką opłaty z tego tytułu. 

  O konieczności działań „Energetyki” w tym 
kierunku przekonany jest prezes Zarządu 
Grzegorz Okoński.  - Przygotowany przez 
nas materiał stanowi wyjście do działań, 
które musimy podjąć, aby spółdzielnia 
dobrze odnalazła się w nowej rzeczywistości 
energetycznej. Na tle budynków spółdziel- 
czych w całym kraju, nasze osiedla mają 
dobry punkt wyjścia, bo np. wykonaliśmy 
termomodernizację, bo od lat inwestujemy     
i dbamy o nasze budynki - komentuje do- 
kument Grzegorz Okoński.  - Będziemy 
podchodzić do poszczególnych budynków 
bardzo indywidualnie, by nie podejmować 
działań, których koszt znacznie przekracza 
korzyści w perspektywie nawet kilkunastu, 
czy kilkudziesięciu lat - dodaje Grzegorz 
Okoński. 
 Przygotowany przez biuro Zarządu plan 
zostanie przedłożony Radzie Nadzorczej do 
zatwierdzenia. Rada miałaby określić rów- 
nież wielkość środków w CFR zarezerwo- 
waną na jego realizację.  

W dobie nieprzewidywalnych cen energii elektrycznej i niepewności dostaw ciepła        
w sezonie grzewczym, samowystarczalny energetycznie blok ze Szczytna zmienił się     
z ciekawostki w rozwiązanie wzbudzające zazdrość innych. I robiące furorę w mediach.

spólnota mieszkaniowa przy ul. Śląskiej 12 w Szczytnie dokonała inwestycji, które 
dziś pozwalają jej produkować energię elektryczną i cieplną. Blok liczy 40 miesz- 

kań powstał w pod koniec lat 80-tych ubiegłego wieku. Swoją transformację energetyczną 
mieszkańcy rozpoczęli w 2014 roku. Zakończyli dosłownie przed chwilą. 
  Wspólnota zbudowała system gruntowych pomp ciepła o łącznej mocy grzewczej 120 
kW. Pompy odbierają naturalne ciepło z ziemi i przekazują je do instalacji grzewczej. 
Dwie pompy ciepła ogrzewają budynek o powierzchni 2150 mkw.  Przy ich budowie na 

terenie należącym do wspól- 
noty, w tym na placu zabaw, 
wykonano łącznie 24 odwierty 
o głębokości 99 metrów. Sy- 
stem następnie rozbudowano  
o pompy cieplne powietrzne, 
dzięki czemu mieszkańcy mają 
ciepłą wodę w kranie. Pozwo- 
liło to zlikwidować piecyki ga- 
zowe montowane w mieszka- 
niach. Tu oprócz ekologicznych 
i ekonomicznych przesłanek 
kierowano się bezpieczeń- 

stwem i chęcią likwidacji tychże piecyków. Do tego wspólnota na dachu ustawiła 153 pa- 
nele fotowoltaiczne o mocy 39,7 kW.  Wystarcza to, by zasilić nie tylko części wspólne 
budynku, ale są także wykorzystywane na potrzeby prywatne lokatorów.
  Prąd cały czas jednak był potrzebny, aby działały pompy ciepła. I tu mieszkańcy wpadli 
na oryginalny pomysł. Dach był już zabudowany panelami solarnymi, więc kolejne posta- 
nowili zainstalować na balkonach mieszkańców. Te były jednak małe, więc zastąpiono je 
większymi, tzw. przystawnymi. Lokatorzy zyskali dodatkowe powierzchnie na balkonach, 
a cały budynek stał się samowystarczalny energetycznie. 
  Transformację energetyczną przeprowadzono w dużej mierze za pieniądze pożyczone od 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Olsztynie i po- 
zyskane środki z funduszy europejskich. Całość pochłonęła około 1,8 miliona złotych. 1,2 
mln zł z tego to pożyczka od Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. Oprócz 
tego wspólnota uzyskała 235 tys. zł z funduszy unijnych, a wkład własny to 300 tysięcy zł. 
Według planu, zobowiązania zaciągnięte na ten cel zostaną spłacone do 2036 roku. 
  Obecnie mieszkańcy najwięcej energii zużywają na… rozmowy z mediami. Samowy- 
starczalnym energetycznie budynkiem zainteresowały się już Fakt, Gazeta Wyborcza, 
TVN, TVP Olsztyn, Radio Olsztyn, portal money.pl i lokalne media.

Samowystarczalni
Ciekawy przykład niezależnej energetycznie wspólnoty ze Szczytna

Reklama

Mariusz Ilnicki

W

M6.

Zarząd  ocenia,  że  działania  
dotyczące  optymalizacji  
energetycznej  powinny  stanowić  
ważny  element  wieloletniego  
programu  remontowego  
spółdzielni.  
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ebata, której gospodarzem była MSM 
„Energetyka”, odbyła się 26 paździer- 

nika w sali konferencyjnej budynku admini- 
stracji osiedla Sielce, i została zorganizowana 
przez Andrzeja Rogińskiego z inicjatywy 
trzech stołecznych spółdzielni - MSM „Ener- 
getyka”, SM „Bródno” i RSM „Praga”. Wy- 
darzenie zgromadziło ponad pięćdziesiąt 
osób, w tym prezesów i przedstawicieli naj- 
większych spółdzielni mieszkaniowych        
w Warszawie.
  „Energetykę” reprezentowali Prezes Zarządu 
Grzegorz Okoński i Krystyna Śmigielska - 
przewodnicząca Komisji ds. terenowo-praw- 
nych Rady Nadzorczej i jednocześnie prze- 
wodnicząca Rady Osiedla Idzikowskiego. 
Przy Zwierzynieckiej zjawili się także Sławo- 
mir Antonik - Prezes Zarządu SM „Bród- 
no”, Andrzej Półrolniczak - Prezes Zarządu 
RSM „Praga”, Grzegorz Jakubiec - Prezes 
Zarządu SM „Służew nad Dolinką”, Barbara 
Różewska - Prezes Zarządu WSM i Ryszard 
Mikołajczyk - Prezes Zarządu SBM „Tor- 
war”. W debacie wziął udział także poseł na 
Sejm RP Paweł Lisiecki będący przewodni- 
czącym Parlamentarnego Zespołu ds. Uregu-  
lowania Gruntów pod Budynkami Spół- 
dzielczymi. Nie zabrakło przedstawicieli sa- 
morządu stołecznego - obecni byli dwaj wice- 
burmistrzowie: Wojciech Matyjasiak - za- 
stępca Burmistrza Dzielnicy Śródmieście oraz 
Włodzimierz Piątkowski - zastępca Bur- 
mistrza Dzielnicy Bielany m.st. Warszawy. 
Zabrakło natomiast zaproszonego zastępcy 
Prezydenta m.st. Warszawy Tomasza Bratka, 

który prowadzi sprawy m.in. z zakresu  go- 
spodarki nieruchomościami, oddawania 
gruntów w użytkowanie wieczyste w  trybie 
Dekretu o własności i użytkowaniu gruntów 
na obszarze m. st. Warszawy oraz w  trybie 
ustawy o gospodarce nieruchomościami.  
  Debatę rozpoczął Grzegorz Okoński, który 
przedstawił problem z nieuregulowanymi 
gruntami na przykładzie Stegien. Na osiedlu 
Stegny Południe praktycznie cały teren jest 

uregulowany, po likwidacji użytkowania 
wieczystego mieszkańcy mają prawo własno-
ści. Natomiast cały obszar osiedla Stegny 
Północ posiada nieuregulowany stan prawny 
terenu. - Ulica św. Bonifacego bardzo różni- 
cuje naszych mieszkańców pod względem 
praw. Ludzie się znają, spotykają, robią zaku- 
py w tych samych sklepach, płacą za utrzy- 
manie mieszkania tej samej spółdzielni, ale 
ich sytuacja prawna odnośnie tytułu praw- 
nego do mieszkania jest diametralnie od- 
mienna - mówił Grzegorz Okoński.
  Prezes MSM „Energetyka” zwrócił uwagę 
na jeszcze jeden istotny aspekt - możliwość 

otrzymania dotacji zewnętrznych, np. na cele 
związane z optymalizacją energetyczną. Bez 
prawa do gruntu, otrzymanie takich dotacji 
będzie niemożliwe.
  Z kolei Krystyna Śmigielska przypomniała 
szereg działań prowadzonych przez lata przez 
spółdzielnię, przez mieszkańców, w tym pe- 
tycję z 2017 roku do ówczesnej premier 
rządu RP Beaty Szydło, pod którą podpisało 
się kilka tysięcy osób z osiedli MSM „Ener- 
getyka”. Wówczas ten problem strona rzą- 
dząca określiła jako mało istotny, gdyż doty- 
czący niewielkiej grupy mieszkańców. 
Przedstawiła też sytuację osiedla, które na co 
dzień musi funkcjonować bez tytułu prawego 
do terenu. - Utrudnień w związku z tym, że 
nie mamy prawa do gruntu jest bardzo wiele, 
wśród nich są to problemy utrudniające 
zwykłe, codzienne funkcjonowanie osiedla    
i realizację projektów korzystnych dla miesz- 
kańców, np. prowadzenie remontów, czy mo- 
żliwość instalacji na osiedlu ładowarek do sa- 
mochodów elektrycznych - mówiła Krystyna 
Śmigielska. 
   Andrzej Półrolniczak, Prezes Zarządu RSM 
„Praga”, w tym kontekście dodał, że nieure- 
gulowany stan prawny gruntów jest proble- 
mem natury konstytucyjnej. - To jest naru- 
szenie zasad konstytucyjnych: prawa do wła-
sności i prawa do równego traktowania         
- mówił Andrzej Półrolniczak. Wskazał, że 
do 2006 roku uzyskiwanie praw do gruntów 
w przypadku RSM „Praga” przebiegało do- 
brze - udało się uregulować stan prawny 
praktycznie połowy mieszkań, które miały      
z tym problem. Ale po 2006 roku już nie 
uregulowaliśmy ani jednego lokalu. - Nasi 
mieszkańcy wręcz nam nie wierzą, że to tak 
wygląda, że państwo może tak działać, że 
prawa mieszkańców mogą być tak naruszane 
- dodał prezes RSM „Praga”.

„ENERGETYKA” GOSPODARZEM DEBATY NA DOTYCZĄCEJ PROBLEMU NIEUREGULOWANYCH GRUNTÓW

WARSZAWSKIE SPÓŁDZIELNIE DOMAGAJĄ SIĘ 
UREGULOWANIA STANU PRAWNEGO TERENÓW OSIEDLI

Niezbędna jest kompleksowa ustawa, która skutecznie zakończy problem nieuregulowa- 
nego stanu prawnego gruntów pod osiedlami spółdzielczymi w Warszawie, gdyż projekt 
prawa, który właśnie został przygotowany nie spełnia  tych warunków - to główne wnioski     
z debaty „Regulacja stanów formalno-prawnych nieruchomości - potrzeba przyspieszenia”.

G.  Okoński:  Przez  10  lat  wydaliśmy  
prawie  20  mln  zł  na  utrzymanie  
terenów  osiedlowych  na  Stegnach  
Północ  i  Idzikowskiego.  Zapłacili  za  
to  nasi  mieszkańcy.  Gdyby  to  nie  
była  spółdzielnia  to  koszty  
musiałoby  ponieść  miasto  i  dzielnica  
Mokotów.  A  spółdzielnia  nie  ma  
tytułu  prawnego  do  tych  terenów.
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   Debata zbiegła się z czasem upublicznienia 
projektu ustawy, której procedowanie zapo- 
wiedział rząd. Regulację przygotowuje resort 
rozwoju i technologii. Nowa ustawa miałaby 
umożliwić spółdzielniom mieszkaniowym 
uregulowanie stanu prawnego gruntów, jed- 
nak - jak wskazywano niemal jednogłośnie 
podczas debaty -  projekt jest pełen zapisów 
niekoniecznie korzystnych dla spółdzielni 
mieszkaniowych i mieszkańców. Jako dobry 
przykład, a zarazem dowód, że komplekso- 
we regulacje rozwiązujące problemy miesz- 
kańców spółdzielni i nie tylko są możliwe, 
wskazywano ustawę likwidującą użytkowa- 
nie wieczyste. Ze stwierdzeniami, że projekt 
ustawy nie jest doskonały zgodził się też po- 
seł Paweł Lisiecki z PiS. - Moim zdaniem 
ustawa powinna z mocy prawa skutkować 
uregulowaniem gruntów, a nie tylko dawać 
taką możliwość dla spółdzielni, otwierać no- 
wą ścieżkę do kolejnych działań. Ale proces 
legislacyjny jest w toku, już teraz zapraszam 
przedstawicieli spółdzielni na dyskusję na 
ten temat w Sejmie, w ramach posiedzenia 
Parlamentarnego Zespołu ds. Uregulowania 
Gruntów pod Budynkami Spółdzielczymi      
- mówił Paweł Lisiecki. 
  Uczestnicy debaty, w tym Barbara Różew- 
ska z WSM i Ryszard Mikołajczyk z SBM 
„Torwar”, zwrócili uwagę, że brak ustawo- 
wych przepisów, które umożliwiłyby rozwią- 
zanie problemu warszawskich spółdzielni, 
powoduje że sytuacja jest niezmienna od lat: 
spółdzielcy są gotowi do regulacji, natomiast 
problem jest po stronie władz miasta, które 
po prostu nie jest zainteresowane procesem 
regulacji stanu prawnego gruntów.
  Szacuje się, że w Warszawie około 100 000 
osób - mieszkańców spółdzielni mieszka- 
niowych nie posiada prawa do gruntu, na 
którym wybudowano ich mieszkania. Łącz- 
na powierzchnia gruntów o nieuregulowa- 
nym stanie prawnym pozostających we wła- 
daniu spółdzielni mieszkaniowych w War- 
szawie to 430 hektarów. W przypadku MSM 
„Energetyka” grunty do których spółdzielnia 
nie ma ustanowionego tytułu prawnego zaj- 
mują ok. 45 hektarów spośród 147 ha po- 
wierzchni łącznej. To całe osiedla Stegny 
Północ i Idzikowskiego, oraz część osiedla 
Stegny Południe, pojedyncze nieruchomości 
na Sadybie i osiedlu Bernardyńska. Łącznie 
4400 rodzin, czyli około 10-12 tysięcy osób.
   Debata odbyła się w ramach cyklu, „W in- 
teresie mieszkańców Warszawy". Organiza- 
torami cyklu są Warszawskie Towarzystwo 
Prasy Lokalnej i Stowarzyszenie Mokotów 
dla wszystkich – OK Samorząd, którym to 
organizacjom przewodniczy Andrzej Ro- 
giński. Poprzednie debaty dotyczyły cen 
ciepła i kosztów wywozu odpadów.

   Jacek Głuchowski został nowym przewodniczącym 
Rady Osiedla na Stegnach Południe. Zastąpił Marka 
Żyszko, który kierował pracami Rady przez dekadę       
i zrezygnował z pełnionej funkcji. To pierwsza zmiana 
na fotelu przewodniczącego rady osiedla w „Energety- 
ce” od 2019 roku. Sytuację taką, częściowo wymusiła 
pandemia.
  Jacek Głuchowski dotychczas był zastępcą przewodni- 
czącego w Radzie, w której działa od pięciu lat. Nieco 
dłużej, bo siedem lat, jest przewodniczącym Rady Domu- 
-Nieruchomości Maltańska 1 i 3. Jak mówi nowy prze- 

wodniczący, priorytetem dla osiedla jest teraz racjonalizacja kosztów. -  Trzeba oglądać 
dokładnie każdą złotówkę,  bo w obecnych czasach, gdy wszystko drożeje, tylko takie 
działania pozwolą zminimalizować podwyżki opłat za mieszkania - mówi Jacek 
Głuchowski.  - Nie mniej, nie zrezygnujemy z kluczowych inwestycji prowadzonych na 
osiedlu. Jeszcze w tym roku zaczniemy remont kolejnej ulicy, mniej więcej w połowie jest 
wymiana przyłączy wodnych, która obejmuje wszystkie budynki - dodaje.
   Wśród wyzwań dla Rady Osiedla nowy przewodniczący wymienia... wybór członków 
Rady, który będzie musiał być dokonany podczas zebrania osiedlowego. - Wskutek stanu 
epidemii i braku zebrań osiedlowych od 2019 roku, obecnie kadencje kończą się 18 spo- 
śród 21 członków Rady Osiedla. Organizacja tak dużych wyborów nie będzie łatwym 
zadaniem - stwierdza Jacek Głuchowski.

Stegny Południe: 
Nowy przewodniczący 

Rady Osiedla

M6.

   Uruchomiony na Stegnach Południe 
system rozsyłania e-mailem powiadomień 
do mieszkańców cieszy się dużym zainte- 
resowaniem. W krótkim czasie baza 
odbiorców, którzy dostają w ten sposób 
informacje od osiągnęła 2800 adresów. 
Kolejne osiedla idą w ślady administracji  
z Portofino. 

   Zasada działania jest banalnie 
prosta: przekazujemy do admi- 
nistracji osiedla adres e-mail        
i wyrażamy zgodę na przekazy- 
wanie informacji drogą 
mailową. Od tego momentu 
administracja będzie powiadamiać 
nas o koszeniu trawy, remontach            
i innych aspektach związanych ze spół- 
dzielnią i naszym budynkiem. 
- Projekt umożliwił masową wysyłkę 
wiadomości oraz powiadomień do wszyst- 
kich którzy wyrazili zgodę na otrzymywa- 
nie takich treści. Na osiedlu Stegny Połud- 
nie posiadamy ponad 2 800 osób w syste- 
mie e-mail - mówi Bartosz Jagielski, 
kierownik administracji osiedla Stegny 
Południe, z inicjatywy którego system
pojawił się na osiedlu. 

   Od strony technicznej projekt wdrożył 
dział informatyki biura Zarządu. Przygoto- 
wano infrastrukturę IT w administracji,  
tak by możliwe było bezpieczne wdrożenie 
programu wysyłek wiadomości do miesz- 
kańców z wykorzystaniem już funkcjonują- 
cego w spółdzielni oprogramowania firmy 
S.bit. Kolejnym etapem było podpisanie 

umowy z firmą „EmailLabs”, która 
umożliwiła masową wysyłkę 

powiadomień mailowych.
- Pierwszą próbą generalną 
wykorzystania systemu było 
przesłanie informacji o głoso- 

waniu na piśmie uchwał Wal- 
nego. Na dzień dzisiejszy wysy- 

łam w ten sposób wszystkie ważne 
informacje dotyczące osiedla np. o kosze- 
niu trawników, imprezach plenerowy, infor- 
mację o zasadach korzystania z monitoringu, 
remonty - dodaje kierownik Jagielski.  
  Wkrótce w ślad za pilotażowym wdroże- 
niem na Stegnach Południe ruszyły kolejne 
osiedla: Sadyba, Sielce, Bernardyńska, które 
stopniowo uruchamiają wspomniane powy- 
żej rozwiązanie i zaczynają komunikować 
się z mieszkańcami za pomocą e-maili.

opr. red.

Informacje od administracji e-mailem?  
System działa już na kilku osiedlach

Mariusz Ilnicki
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Podczas posiedzeń we wrześniu i październiku Rada zapoznała się 
z informacją o sytuacji spółdzielni w pierwszym półroczu, przyjęła 
też wskaźniki do planu na przyszły rok. Przyjęto informację                
o planowanych działaniach z obszaru optymalizacji energetycznej, 
a także omówiony został wieloletni plan remontów na lata 
2022-2026. Rada zatwierdziła plan swojej pracy do czerwca 2023.

odjęto aż pięć uchwał, m.in. w sprawie zatwierdzenia kosztów 
budowy nowej inwestycji oraz zmian w Regulaminie CFR. We 

wrześniu w porządku obrad znalazła się informacja Zarządu z wyko- 
nania zadań gospodarczych spółdzielni za pierwsze półrocze 2022 r. 
Informacja Zarządu została przyjęta, a szczegółowo przeanalizowa- 
liśmy  ją w materiale na stronie 6. 
  We wrześniu i październiku sporo miejsca poświęcono kwestiom 
energetycznym. Zarząd przedstawił sytuację związaną z kończącą się 
w tym roku umową długoletnią na dostawy energii elektrycznej. Nie- 
stabilna sytuacja w tym obszarze powoduje trudności ze znalezie- 
niem dostawcy oferującego dostawy energii po akceptowalnej ce- 
nie. W związku z tym, Zarząd zwrócił się do Rady Nadzorczej             
z wnioskiem o możliwość wyboru dostawcy bez przetargu - w trybie 
zamówienia z wolnej ręki. Zgoda została udzielona, a rozmowy z po- 
tencjalnymi dostawcami trwają. 
  Z kolei w październiku Zarząd przedstawił obszerną analizę na te- 
mat kierunków optymalizacji energetycznej w MSM „Energetyka”. 
Będzie to podstawa do przygotowania „Programu optymalizacji ener- 
getycznej” - szeregu działań mających na celu zmniejszenie 
zużycia mediów. 
   Podczas posiedzenia 27 września miało też miejsce omó- 
wienie i podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia założeń oraz 
podstawowych wskaźników do planu gospodarczego MSM 
„Energetyka" na 2023 r. Proces przygotowania budżetu spół- 
dzielni na przyszły rok opisujemy w artykule na stronie 6.
   Rada przyjęła uchwałę w sprawie zasad finansowania i roz- 
liczania kosztów budowy zadania inwestycyjnego W-20, 
czyli nowej inwestycji przy al. Polski Walczącej na osiedlu 
Sielce. Kolejne dwie przyjęte uchwały dotyczyły ustanowie- 
nia służebności przesyłu na kilku działkach przy ul. Czernia- 
kowskiej oraz na działce przy ul. Łużyckiej. W pierwszym 

przypadku jest to niezbędne w celu modernizacji sieci przez operatora  
i budowy infrastruktury potrzebnej, m.in. na rzecz nowej inwestycji 
przy al. Polski Walczącej 2, w drugim przypadku celem jest budowa 
przyłącza elektroenergetycznego (związane jest to z pracami moderni- 
zacyjnymi w budynku przy ul. Łużyckiej 10).  
  Istotne zmiany wprowadzono do Regulaminu tworzenia i gospodaro- 
wania Centralnym Funduszem Remontowym. Zwrot pożyczek udzie- 
lanych osiedlom i nieruchomościom podlegał waloryzacji o wskaźnik 
inflacji. Ma to zapewniać utrzymanie realnej wartości CFR. Obecny 
poziom inflacji powoduje, że pożyczanie z CFR wiązałoby się z do- 
datkowym, kilkunastoprocentowym obciążeniem w skali roku (inflacja 
prognozowana przez NBP na 2022 roku to 14,2 proc.). Dlatego 
wprowadzono do regulaminu zapis mówiący o przyjęciu maksymalnego 
wskaźnika rewaloryzacji pożyczki z CFR na poziomie 5,1 proc. Druga 
zmiana w Regulaminie to wydłużenie do 10 lat możliwości spłaty 
pożyczki zaciągniętej na rozwiązania optymalizujące zużycie energii.
  Drugim regulaminem, który był przedmiotem obrad Rady Nad- 
zorczej był Regulamin rozliczania kosztów dostawy ciepła do lokali 
oraz pobierania opłat za centralne ogrzewanie i podgrzanie wody. W tym 
wypadku prace nad nowelizacją trwają od kilku miesięcy. Na obecnym 
etapie Rada wprowadziła kolejne propozycje zmian i w takiej formie 
Regulamin został przekazany radom osiedli do konsultacji. 
  Z kolei w październiku Rada rozpoczęła prace nad Regulaminem 
monitoringu wizyjnego. Aktualnie materia ta regulowana jest na szcze- 
blu osiedli, natomiast Rada z udziałem Zarządu i specjalistów od ochro- 
ny danych osobowych opracuje spójny dokument dla całej „Energetyki”. 

 Zaakceptowane zostały trzy wnioski o pożyczki z CFR: dla 
budynku Sewastopolska 2 - 253 tys. zł na remont klatek 
schodowych, dla budynku Jaszowiecka 14 - 200 tys. zł na 
wymianę windy. Trzeci wniosek dotyczył ośmiu budynków 
z osiedla Idzikowskiego i opiewał na kwotę 1,57 mln zł          
z przeznaczeniem na wymianę instalacji zimnej i ciepłej wo- 
dy wraz z cyrkulacją. Członkowie Rady przyjęli też ramowy 
plan pracy Rady Nadzorczej do maja 2023 roku i zapoznali 
się z informacją o sprawach terenowo-prawnych.
 Uchwały i protokoły z posiedzeń plenarnych Rady Nad- 
zorczej zamieszczane są na stronie www. Dostęp do nich 
wymaga zalogowania. 

P

    MSM „Energetyka" otrzymała nagrodę „Lider Spół- 
dzielczości Mieszkaniowej 2022". Konkurs organizowany 
jest przez redakcję miesięcznika „Administrator i Mene- 
dżer Nieruchomości”.
    W ósmej edycji konkursu „Lider Spółdzielczości 
Mieszkaniowej”, w którym wyłonione zostały najlepsze 
spółdzielnie mieszkaniowe w Polsce, „Energetyka” 
otrzymała nagrodę w kategorii spółdzielni najwięk- 
szych - o powierzchni zasobów powyżej 600 tys. mkw. 
Nagrodę w imieniu spółdzielni odebrał prezes Zarzą- 
du Grzegorz Okoński podczas uroczystej gali w której 
udział wzięli przedstawiciele spółdzielni z całej Polski.  

Celem konkursu jest wyłonienie liderów, czyli spółdzielni, 
które wyróżniają się osiągniętymi wynikami ekonomicz- 
nymi, inicjatywami podejmowanymi na rzecz swoich 
członków oraz przedsiębiorczością. W ocenie pod uwagę 

brana jest dbałość o stan techniczny i estetykę budyn- 
ków, ale także działalność na rzecz mieszkańców          
i troska o obiekty wspólne, takie jak np. domy 
kultury, place zabaw.
    Ogólnopolski Ranking Spółdzielni Mieszkanio- 
wych organizowany jest od 2014 roku. „Energetyka" 
regularnie jest nagradzana w konkursie. Wyróżnie- 
nia otrzymała w latach 2014-2016, 2018 i 2021.

Intensywna jesień w pracy Rady Nadzorczej

SPÓŁDZIELNIA Z „LIDEREM”

M.I.
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entralny Fundusz Remontowy (CFR) 
utworzony został w spółdzielni w latach 

80-tych. Dziś to podstawowa rezerwa wspie- 
rająca bieżącą działalność MSM „Energe- 
tyka” na wielu płaszczyznach. Miliony zgro- 
madzone w CFR pomagają w remontach,     
w inwestycjach, w opłatach z tytułu użytko- 
wania wieczystego. To rezerwa finansowa, 
której mogą pozazdrościć mieszkańcy wielu 
innych spółdzielni. 
  No właśnie. Gdyby nie było CFR-u, na każ- 
dy remont mieszkańcy musieliby uzbierać naj- 
pierw z odpisu na fundusz remontowy, lub 
pożyczyć niezbędne pieniądze w banku. Li- 
sta formalności i oprocentowanie pożyczek 
są nieporównywalne z możliwościami spół- 
dzielnianego funduszu. 
  Funkcjonowanie CFR reguluje Regulamin 
tworzenia i gospodarowania Centralnym Fun- 
duszem Remontowym w MSM „Energety- 
ka”. Przede wszystkim odnotować trzeba, że 
CFR jest funduszem odnawialnym, to zna- 
czy, że środki z niego podlegają zwrotowi: 
dostajemy pożyczkę, a nie dotację. Druga klu- 
czowa informacja: pożyczki z CFR nie są 
oprocentowane. Niestety nie oznacza to, że 
oddajemy co do złotówki tyle, ile pożyczyli-
śmy. Kwota oddana do CFR jest urealniania 
wskaźnikiem inflacji, ale o zasadach pożycza- 
nia i zwracania nieco później…

Jak pomaga CFR?
  Środki z CFR mogą być wykorzystane na 
pożyczki udzielane budynkom na wykonanie 
prac, które uzyskały akceptację mieszkańców. 
Z kolei o pożyczki na remonty osiedlowe 
wnioskować mogą rady osiedli. Poza tym CFR 
służy doraźnemu wspieraniu osiedli w regu- 
lowaniu bieżących zobowiązań finansowych. 
Co się za tym kryje? Na przykład opłaty z 
tytułu użytkowania wieczystego (wcześniej 
za grunt pod budynkami i tereny osiedlowe, 
dziś tylko za tereny osiedlowe) płacone są 
miastu do końca marca każdego roku, zaś 
mieszkańcy spłacają je potem w miesięcz-
nych „ratach”. Powoduje to obowiązek jed- 
norazowej opłaty na rzecz miasta w kwocie 
około 3,8 mln zł (przed wejściem w życie 
ustawy o przekształceniu użytkowania wie- 
czystego we własność było to kilkukrotnie 

więcej). Zwrot dokonywany jest przez admi- 
nistracje osiedli w okresach miesięcznych, 
ponieważ w opłatach za lokale rozłożony jest 
właśnie na okres 12 miesięcy. CFR wspiera 
także osiedla w regulowaniu bieżących zo- 
bowiązań, np. w kwestiach zadłużeń czyn- 
szowych. Środki zgromadzone w funduszu 
pomagają też w realizacji inwestycji - miesz- 
kań i lokali usługowych. W miarę zaawanso- 
wania prac i wpłat od nabywców lokali środ-
ki są zwracane do CFR. 
  A jest z czego pożyczać - stan CFR-u na 
koniec pierwszego półrocza 2022 r. wynosił 
53,41 mln zł, a jego całkowita wartość to 
67,33 mln zł.

Remont z funduszem
   Najbardziej spektakularny przykład wspar- 
cia środkami z CFR to termomodernizacja. 
Na ten cel przeznaczono ponad 47,5 mln zł, 
wszystko zostało już zwrócone do funduszu. 
W roku 2021 w formie pożyczek na remonty 
zostało udzielone tylko 5,52 mln zł (rok 
wcześniej 3,16 mln zł). W tym samym czasie 
10 mln zł było zaangażowane w wsparcie 
działań inwestycyjnych, czyli budowy prowa- 
dzonej na Sielcach przy ul. Zwierzynieckiej. 
  Pieniądze z CFR mogą być wykorzystane 
na pożyczki udzielane budynkom na wyko- 
nanie prac, które uzyskały akceptację zebra- 
nia domu-nieruchomości. Taka pożyczka 
musi jednak zostać zaakceptowana przez 
większość właścicieli praw do lokali danego 
budynku (decydują także właściciele nie bę- 
dący członkami spółdzielni). W szczególno-
ści jest to niezbędne, gdy nie ma w danej 
nieruchomości rady domu-nieruchomości. 
Podpisy zbierają upoważnieni członkowie 
RDN, a gdy nie ma reprezentacji mieszkań- 
ców, to pracownik administracji. Zgoda na 
pożyczkę może być też udzielona podczas 
zebrania domowego-nieruchomości. Następ-
nie administracja przygotowuje wniosek,         
w którym znajduje się, m.in. finansowa kal- 
kulacja pokazująca zasoby, którymi dysponu- 
je nieruchomość, perspektywa zwiększenia 
odpisu na fundusz remontowy itp. Wniosek 
opiniuje rada osiedla, a Zarząd przedkłada 
Radzie Nadzorczej do zatwierdzenia. Rada 
może  odrzucić wniosek  argumentując,  na 

przykład, możliwymi trudnościami ze spłatą. 
   Pożyczka zwykle udzielana jest na pięć lat, 
wypłacana jest po zakończeniu prac, czyli 
osiedle musi przejściowo sfinansować re- 
mont, a spłata rozpoczyna się od następnego 
roku po zakończeniu prac. Teraz wraz ze 
zmianą Regulaminu CFR może to być 
nawet 10 lat, np. w przypadku inwestycji w 
optymalizację zużycia energii. 
   Pożyczka nie jest darmowa - podlega rewa- 
loryzacji o wskaźnik inflacji za rok ubiegły. 
W praktyce wygląda to tak: nasz pomysł na 
remont został już wpisany w plan remontów 
osiedla na rok 2022, to można ubiegać się      
o pożyczkę. Remont zakończy się w 2022 r., 
więc od 2023 roku zaczniemy spłacać po- 
życzkę urealnioną wskaźnikiem inflacji za 
rok poprzedzający. Za rok 2021 roku wskaź- 
nik ten wyniósł 5,1 proc., takie więc jest „opro- 
centowanie” pożyczek z CFR w 2022 roku. 
Gdyby nie ostatnia zmiana regulaminu CFR 
i „zamrożenie” wskaźnika, od stycznia nowe- 
go roku pożyczanie z funduszu kosztowałoby 
mieszkańców nawet dodatkowe 17 procent 
w skali roku. 

CFR pożycza, ale i zarabia
  Wolne środki zgromadzone w funduszu są 
lokowane w banku na rachunkach termino- 
wych. Lokaty z tego tytułu według stanu na 
koniec zeszłego roku opiewały na 40 mln zł. 
W ostatnim czasie oprocentowanie lokat 
rośnie, więc i CFR zacznie zyskiwać. Fun- 
dusz powiększają też np. odsetki z pożyczek 
udzielanych na przygotowanie i realizację in- 
westycji, czy wpływy z ewentualnych kar 
umownych od wykonawców inwestycji.

Skąd te pieniądze?
  CFR tworzony był przez członków prze- 
kształcających spółdzielcze lokatorskie prawo 
do lokalu na spółdzielcze własnościowe pra- 
wo, co było w części dotowane przez budżet 
państwa. Dotacje stanowiły 30-60 procent 
kosztu budowy lokalu. Warunkiem prze- 
kształcenia było spłacenie otrzymanej dota- 
cji, ale wyliczonej na podstawie ceny mkw 
mieszkania, obowiązującej w czasie dokony- 
wania przekształcenia. Różnica między spła- 
coną dotacją wyliczoną według cen z mo- 
mentu przekształcenia, a zwracaną przez spół- 
dzielnię do budżetu państwa kwotą według 
cen kosztów budowy, tworzyła CFR. Prze- 
kształcenia na powyższych zasadach realizo- 
wane były do 2007 roku.

C

CFR w MSM „Energetyka” dysponuje środkami, o jakich wiele spółdzielni może tylko 
pomarzyć. 53,6 mln zł daje spore bezpieczeństwo finansowe, a także realnie wspiera 
politykę remontową poprzez pożyczanie funduszy na remonty. We wrześniu zmienił 
się Regulamin CFR, tak by pożyczanie pozostało atrakcyjne, mimo szalejącej inflacji. 

opr. red.

WARTO WIEDZIEĆ: SPÓŁDZIELCZOŚĆ MIESZKANIOWA W PRAKTYCE I NA PRZYKŁADACH

CENTRALNY FUNDUSZ REMONTOWY
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Utrata, melancholia, 
próby reparacji 

15 listopada, 19:00, 
Nowy Teatr, Madalińskiego 
10/16 Wykład Andrzeja Ledera  
z cyklu PSYCHOANALIZA XX 
WIEKU

Wina w starożytnym 
Rzymie: produkcja,  
handel i konsumpcja 

15 listopada, 13:00, Muzeum 
Narodowe, Al. Jerozolimskie 3 
Wykład z cyklu „Czas na sztukę!” 
Obowiązują bezpłatne 
wejściówki. 

Spektakl: Perspektywa

27 listopada, 19:00, DK Kadr, 
Rzymowskiego 32.
Kameralna opowieść o relacjach 
międzyludzkich, oczekiwa- 
niach, przemijaniu i tęsknocie. 
Obowiązują zapisy. 

Warsztaty cyfrowe dla 
seniorów

22 listopada, 13:00, MAL,           
al. Armii Ludowej 9. Na zaję- 
ciach omawiany będzie temat: 
„Telewizja i rozrywka przez 
Internet. E-administracja                          
i E-zdrowie”.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

„ENERGETYKA” W OBIEKTYWIE

Seniorzy zwiedzają Warszawę...

Wycieczki, muzea, teatr, kino, spotkania... W ramach 
trwającej jeszcze akcji Energetyczna Jesień Seniora 
odbyło się kilkanaście wydarzeń kulturalnych z myślą 
o starszych mieszkańcach spółdzielni. Na zdjęciach 
powyżej seniorzy z „Energetyki”  w Senacie i na tle 
„Bitwy pod Grunwaldem” Jana Matejki w Muzeum 
Narodowym. Szerzej o akcji na stronie 19. 

... i spędzają aktywnie czas na świeżym 
powietrzu

Atrakcje dla starszych mieszkańców ma też stale     
w ofercie Ośrodek Kultury Aktywne Stegny. Piękny 
koniec października pozwolił seniorom z Klubu 
Optymistów ćwiczyć na świeżym powietrzu. Jesienne pikniki na Stegnach

We wrześniu i październiku sporo się 
działo na Stegnach. „Północ” powitała 
jesień na pikniku 24 września (zdjęcie 
u góry). „Południe” na jesień czekało 
ponad miesiąc dłużej. Tu „Jesienny 
Piknik Sąsiedzki” odbył się 29 paź- 
dziernika. Jednak dwa tygodnie 
wcześniej zorganizowano na Stegnach 
Południe „Eko-piknik”, podczas 
którego można było oddać elektro- 
śmieci i otrzymać  w zamian 
upominek. fot. OEK „Sadyba”, W. Wójtowicz, J. Zieliński
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statnie dni babiego lata. W samo południe siedzę           
z dwiema sąsiadkami na ławce koło pulsującego 

fontannami zbiornika wody na Stegnach Południe. 
Wystawiamy twarze na anemiczne już liźnięcia promieni 
słonecznych. Jeszcze tylko zamknąć oczy i wsłuchać się        
w szelest opadających liści… Chwilo, trwaj! 
- Cierpnie mi skóra, gdy pomyślę o zbliżającej się zimie      
- mówi moja znajoma, nie odwracając się od słońca. 
- Trzeba kupić maszynkę elektryczną, chociaż taką na 
jeden garnek, bo gdy wyłączą gaz…I to już teraz, 
zobaczycie, jak w grudniu podskoczy cena - dodaje druga. 
- Co do maszynki, tobym się zastanowiła, będziesz 
używać, przekroczysz limit na tańszy prąd i cała emerytura 
pójdzie. O, świece, te warto mieć na podorędziu. 
Chwila ciszy dla promieni słonecznych.  Najmłodsza z nas 
(choć też już emerytka) nie wytrzymuje bezruchu. Wstaje 
z ławki. 
- Muszę się przejść - decyduje. - Koło sklepu facet sprze- 
daje puchowe kołdry, ciekawa jestem po ile. 
- To nie kołdry, ale pierzynki puchowe - prostuje ta druga.
  Wszystkie ubolewamy, że przed laty pozbyłyśmy się takich 
nakryć. Zimy były łagodne, myślałyśmy, po co stare pierze, 
kiedy w Ikei można kupić leciutkie kołdry do prania w do- 
mu. Ja żałuję też ręcznie robionych swetrów z wełny. Kiedy 
zorientowałam się, że od wielu lat leżą nieruszone w 
szufladzie czekając na mole, oddałam je fundacji zbierającej 
odzież. Pocieszamy się wzajemnie: może nie będzie tak źle. 
Przeżyłyśmy dwie zimy stulecia: 1962/63 oraz 1978/79. 
Ten drugi kataklizm dopadł nas już na Stegnach. 
   Wspominamy z uśmiechem efekt domina w serii 
nieszczęść sprzed ponad 40 lat. To przyszło nagle, jeszcze 
w południe nic nie wskazywało na śnieżną zamieć; 
szykowaliśmy się na zabawę sylwestrową. Najpierw 
przestały grzać kaloryfery i z kranów popłynęła lodowata 
woda. Jeszcze jakoś sobie poradziliśmy. Żeby się wykąpać, 
włączało się pralkę na 60 stopni bez proszku i kierowało 
rurę odpływową do wanny. 
   Ale potem zgasło światło. W sklepach świec nie było. 
Zaradni zbierali po zaduszkach stearynę z nagrobnych płyt 
i roztopioną wlewali do szklanek z postawioną na sztorc 
sznurówką. Myśmy tego nie zrobiły, wstydziłyśmy się 
dziadowania. 

  rodzinnym albumie mam zdjęcie zrobione w Syl- 
westra w moim ówczesnym mieszkaniu przy ulicy 

Capri. Siedzimy z mężem na kanapie, obok stolik z doga- 
sającą świeczką. Jestem opatulona kocem, mąż ma długi 
kożuch. Trzyma na kolanach 5-letniego syna, którego 
przykrył po głowę. Wystają tylko dziecięce nogi w długich 
filcowych butach.  Ten kożuch do kostek - biały, prymi- 
tywnie zszyty z nieobrębionych kawałów skóry to było coś, 
w czym szpanowało się na Nowym Świecie. Można było 
go kupić w komisie na Chmielnej. Wstawiali je do 
sprzedaży uczestnicy pociągu przyjaźni do Związku 
Radzieckiego. Podobno poprzednimi właścicielami byli 
strażnicy lagrów na Syberii. Możliwe, po wewnętrznej 
stronie futra czerniał rozmyty stempel. 

Zdjęcie zrobił nasz sąsiad. Z żoną zaprosili nas sylwestrową 
kolację. Zrobiłam czerwony barszczyk - gdy niosłam, 
pokrył się stężałymi okami tłuszczu.
   A w Nowy Rok niemal wszyscy mieszkańcy naszego 
bloku spontanicznie wyszli na dwór, żeby wykopać tunel    
w śniegu, który utworzył prawie metrowe zaspy. Mieliśmy 
do dyspozycji kilka szpadli; trzymali je w piwnicy miesz- 
kańcy, na dziko uprawiający warzywa na nieużytku po 
drugiej stronie ulicy Śródziemnomorskiej. Katorżnicze 
drążenie tunelu bardzo nas zbliżyło, zawiązały się 
sąsiedzkie przyjaźnie. Pamiętam nielubianą lokatorkę         
z klatki, która godzinami tkwiła w oknie i wykrzykiwała  
do naszych dzieci bawiących się w pobliskiej piaskownicy, 
żeby były cicho. Kto by się spodziewał! Ona pierwsza         
w bloku pomyślała o gorącej herbacie dla kopiących.  
Napój wydawała w kubkach, stojąc na klatce schodowej. 
   Dawne czasy. Nie wiemy, jak to będzie w tym roku, czy 
spełnią się groźne prognozy, czy przeżyjemy deja vu. 
Jednego unikniemy na pewno - zaskoczenia. Nikt nie 
ukrywa, że może być ciężko. Może nawet ciężej niż czter- 
dzieści kilka lat temu, bo doszła obawa, czy przy narastają- 
cej drożyźnie wydołamy finansowo.

rzepiący wydaje się fakt, że jest to również zmartwienie 
kierownictwa „Energetyki”.  Już w lipcu administracje 

osiedli otrzymały polecenie rozpatrzenia się w możliwo- 
ściach zmniejszenia kosztów funkcjonowania osiedla.         
Na moich Stegnach Południe rekonesans ma szeroki 
zasięg. Jeśli chodzi o koszty ogrzewania, zwrócono uwagę 
na kaloryfery zainstalowane na klatkach schodowych.       
W wielu miejscach trzeba zamontować zawory termosta- 
tyczne. Tam, gdzie są jeszcze tzw. fawiery, niezbędna jest 
ich wymiana. Na innych osiedlach jest podobnie.
  My, mieszkańcy, będziemy mobilizowani (zapewne ape- 
lem wywieszonym ma drzwiach wejściowych do bloków) 
do ustawienia głowicy termostatycznej w naszych grzejni- 
kach na 2,5 w wyniku czego temperatura w ogrzewanych 
pokojach nie przekroczy poziomu + 19oC. W łazienkach 
będziemy mogli pozwolić sobie na więcej - do + 22oC. 
Na wniosek administracji tzw. „pogodynka” (regulator, 
który automatycznie uruchamia i odcina dostawę ciepła do 
budynku w zależności od ustalonej temperatury zewnętrz- 
nej) obniży parametr dopływu ciepła z 12oC na 11oC.
   Wymierne oszczędności powinna przynieść dalsza 
modernizacja punktów oświetleniowych na energo- 
oszczędne źródła światła LED, które potrafią zużywać 
nawet o połowę mniej energii, niż tradycyjne żarówki.        
Na klatkach schodowych zegary sterujące oświetleniem  
będą zastąpione bardziej ekonomicznymi czujnikami 
ruchu.  Trwa też wymiana wind na energooszczędne...
   Cieszy, że w tych przedsięwzięciach nie ma planu B: nic 
nie robić, może zimy nie będzie, prąd nie zdrożeje, a gaz 
popłynie nieprzerwanym strumieniem. Działamy i oszczę- 
dzamy, bo jak możemy zobaczyć na billboardach z podo- 
bizną Putina powstałych w ramach pewnej kampanii 
informacyjnej, np. na miejskich autobusach: Wysokie ceny 
energii, to też jego broń.

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 17 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Byle do wiosny...
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Brydż i szachy na Stegnach
   W dniu 11 września Urząd Dzielnicy Mokotów zaaranżował kolejny już  
„X Mokotowski turniej brydżowy par na Naszym Podwórku”. Tradycyjnie 
odbył się on na Stegnach Południe, w Szkole Podstawowej Integracyjnej nr 
339 im. R. Wallenberga przy ulicy Bonifacego 10. W turnieju wzięło udział 
47 par. Turniej przeprowadził Warszawski Związek Brydża Sportowego. 
Zawody wygrała para w składzie: Halina Borewicz i Andrzej Borewicz. 
Medale, dyplomy i nagrody wręczył Rafał Miastowski - Burmistrz Dzielnicy 
Mokotów. Kolejny, XI turniej brydżowy par odbył się w dniu 16 października 
w tym samym miejscu. Udział wzięło tym razem 37 par, a najlepszy okazał się 
duet Dariusz Krakowiak i Dariusz Wojna. Pięć najlepszych par udekorowała 
Zastępca Burmistrza Mokotowa - Anna Lasocka. Następny turniej brydżowy 
odbędzie się dniu 27 listopada.
    9 października Nasze Podwórko we współpracy z Urzędem Dzielnicy 
Mokotów zorganizowało „V Mokotowski turniej szachowy na Naszym 
Podwórku”, który tradycyjnie odbył się na Stegnach Południe, przy ulicy 
Bonifacego 10 w SPI nr 339. W turnieju wzięło udział 50 zawodników. 
Oprócz rodzimych szachistów, swoich przedstawicieli wśród amatorów 
szachów miały takie kraje jak Wenezuela, Ukraina, Uzbekistan, Niemcy oraz 
reprezentantka FID. Turniej przeprowadziła „Crasievitch Chess School,         
a sędziował Robert Krasiewicz. Zawody wygrał Krzysztof Zygulski. Najlep- 
szym juniorem do lat 14 został Adam Mroczkowski, juniorem do lat 18 - Jan 
Pawlikowski, a najlepszym seniorem 60+ został Krzysztof Zygulski. Medale, 
dyplomy i puchary wręczył Burmistrz Mokotowa Rafał Miastowski. 
Najbliższy turniej szachowy odbędzie się 11 grudnia. 
Zapisy na turnieje szachowe i brydżowe pod numerem telefonu 607 77 99 04.

Pikniki na osiedlach
  Administracja Stegny Południe z udziałem grupy Nasze Podwórko urządziła 
29 października imprezę pod nazwą „Jesienny Piknik Sąsiedzki”. Główną 
atrakcją przy ulicy Sardyńskiej 4 była wyprzedaż garażowa wokół zbiornika 
retencyjnego, zaś na placu zabaw przy ulicy Maltańskiej koncert grany na 
żywo, budowa oraz pokaz puszczania „Latawców Marzeń”. Ogromnym zain- 
teresowaniem cieszyło się malowanie buziek, tworzenie nietoperzy ze spinaczy, 
oraz drewnianych bransoletek, dmuchaniec „Psi Patrol”, bańki mydlane, 
dawne i współczesne gry podwórkowe, zabawy z chustą, magiczna walizka, 
kuglarstwo, zwierzaki z baloników, chodzenie po linie, chodzenie na szczudeł- 
kach, żonglerka. Dla rowerzystów dostępny był darmowy serwis i przegląd 

rowerów. Brydż na Naszym Podwórku prowadzony przez 
brydżowego arcymistrza międzynarodowego - Jana Chodo- 
rowskiego, mieszkańca Stegien Północ oraz pokaz karate 
dopełniały pulę atrakcji.  Z kulinariów dostępny był bigos        
i „herbata zimowa”, a także aromatyczne pieczone kiełbaski.
   Kolejny piknik sąsiedzki „Powitanie Jesieni” odbył się na 
Stegnach Północ. 24 września zorganizowała go administracja 
Stegny Północ wraz z grupą mieszkańców Nasze Podwórko      
- więcej strona 5. Z kolei na Sielcach Rada Rodziców wraz       
z dziećmi ze Szkoły Podstawowej Sportowej nr 272 im. E. 
Lokajskiego, z pomocą grupy mieszkańców Nasze Podwórko 
zorganizowali w dniu 22 października Jesienny Kiermasz 
Szkolny w siedzibie szkoły przy ulicy Piaseczyńskiej 114/116.

Badania mammograficzne
  3 października odbyło się już drugie w tym roku badanie 
mammograficzne w ramach akcji prowadzonej przez Naro- 
dowy Fundusz Zdrowia. Tym razem wzięło w nim udział aż 
70 pań. Przedsięwzięcie było możliwe dzięki zaangażowaniu 
radnej Dzielnicy Mokotów Joanny Dembowskiej oraz uprzej- 
mości Szkoły Podstawowej Integracyjnej nr 339 przy ulicy 
Bonifacego 10. Ze względu na bardzo duże zainteresowanie 
następne badanie odbędzie się w dniu 7 grudnia. Szczegóły 
poniżej.

Co nowego na Naszym Podwórku

Jakub Zieliński, Nasze Podwórko

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.
Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia 

w nim zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919

Reklama
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d września do Ośrodka Kultury Aktywne Stegny wróciły zajęcia dla dzieci. W poniedziałki i 
czwartki ćwiczą młodzi pianiści, a w soboty i niektóre niedziele – skrzypkowie. Po wakacjach wróciły 

również małe baletnice, które spotykają się we wtorki i czwartki. Przez cały czas na boisku przy Maltań- 
skiej w środy i soboty odbywają się zajęcia piłkarskie, które potrwają jeszcze do końca listopada.

Dla seniorów i nie tylko
   Równie aktywnie w jesień wkroczyli nasi seniorzy – po wakacyjnej przerwie wróciły zajęcia gimna-      
styczne. Cztery grupy dwa razy w tygodniu dbają o swoje zdrowie i sprawność na sali i na powietrzu  
wśród spadających, kolorowych liści. Dbając o sprawność ciała nie zapominamy o sprawności umysłu          
- od października odbywają się kursy obsługi komputerów i smartfonów oraz zajęcia doskonalenia 
pamięci. W poniedziałki można „potrenować głowę” przy brydżu, a w każdy czwartek między 10.00             
i 13.00   wpaść do Klubu Seniora Optymiści.
   W październiku zakończyło się też dostosowanie naszej siedziby do potrzeb osób niepełnosprawnych      
– mamy wygodny podjazd i łazienkę ze stosownymi usprawnieniami. To może ułatwić seniorom dostęp 
do Punktu Cyfrowego Wsparcia seniora, który ruszył od 24 października. Na indywidualne konsultacje 
można zapisać się telefonicznie (tel. 513 418 223). 
  Z kolei Stowarzyszenie Integracja rozpoczęło we wrześniu cykl Warsztatów dla mokotowskich 
„pomagaczy”, czyli osób, które działają na rzecz mieszkańców naszej dzielnicy. Na terenie OKAS-u 
realizowane są również  trzy grupy wsparcia (trening asertywności, grupa z elementami terapii oraz grupa 
pracy z ciałem)  w ramach projektu „Kompleksowe wsparcie osób z zaburzeniami i chorobami psychicz- 
nymi w dzielnicy Mokotów”, który jest realizowany w ramach Działania 4.1 Innowacje społeczne            
w Ministerstwie Rozwoju przez Instytut Psychiatrii i Neurologii. 

Imprezy na Stegnach
   22 października w ramach Partnerstwa Nasze Stegny wraz ze szkołami podstawowymi nr 212 im.       
K. Krahelskiej, 339 im. R.  Walenberga, biblioteką dla dzieci młodzieży nr XXXV oraz Mokotowskim 
Centrum Zdrowia Psychicznego, zorganizowaliśmy Festiwal Stegny Wielu Kultur, który był okazją do 
wielokulturowej stegniańskiej integracji. Imprezę współfinansował Urząd Dzielnicy Mokotów.  A przed 
nami jeszcze jedna ważna impreza – Stegnalia 2022, czyli Stegniański Piknik Rodzinny, na który zapra- 
szamy 3 grudnia na teren rekreacyjno – sportowy przy Maltańskiej. Będzie ciepła herbata, mikołajkowa 
atmosfera, gorące kiełbaski z ogniska i stoiska z różnorakimi atrakcjami.

JESIEŃ W OKAS KĄCIK Z POEZJĄ

Jesienna 
ławeczka

Jesień
Ławeczka w lesie
Pusta,
Zapomniana,
Szum drzew
Opadające liście
Wspomnienie lata
Cisza
Czyjeś głosy
W konarach drzew ukryte
Ożywają z wiatrem
Zakłócają ciszę
Błądzą
Siadają Ci na kolana
Zimny podmuch 
Wspomnienie lata

Maria Leśniowska
(autorka wiersza jest 
mieszkanką  
Stegien Północ)

Reklama
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          Po Warszawie do 30 km/h? Trwają konsultacje

   Urząd m.st. Warszawy prowadzi konsultacje społeczne w sprawie Strefy Tempo 30. Chodzi o wprowadzenie tak zwanych 
stref uspokojonego ruchu, w których dozwolona maksymalna prędkość na drodze to 30 km/h. Według opublikowanego 

przez ratusz projektu w strefie „Tempo 30” ma znaleźć się ponad 90 proc. powierzchni miasta i 65 proc. długości stołecznych 
dróg. Przedstawiona mapa (jest dostępna w wersji interaktywnej) to na razie projekt i mieszkańcy mają możliwość wpłynąć na 

to, jak strefa „Tempo 30" będzie ostatecznie wyglądała. Konsultacje społeczne w tej sprawie potrwają do 30 listopada, a ich szczegółowy plan 
można znaleźć na stronie warszawskiego urzędu. Wszystkie szczegóły i zasady udziału na stronie konsultacje.um.warszawa.pl.

Beata Owczarek, OKAS
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  SPRZEDAM bezpośrednio 3 
pokoje 52,90 m2, parter, niski 
budynek Egejska, Stegny Południe. 
Tel. 609 116 908.

  Zamienię własnościowe 2-poko- 
jowe na Stegnach 42,2 m2 z loggia do 
remontu na wyremontowaną własno- 
ściową kawalerkę. Tel. 502  983 354.

  Zamienię 3 pokoje, 52 m2  z 
loggią, 2 piętro, ul. Jaszowiecka, na   
2 pokoje kuchnia, loggia lub większy 
balkon i winda. Tel. 605 95 44 10.

 Zamienię 62 m2, 3 pokoje, III 
piętro, ciche, w środku osiedla 
Idzikowskiego, na mniejsze na tym 
osiedlu (1-2 pok., parter/I p.). Tel. 
788 060 965.

  Kupię mieszkanie najlepiej do 
remontu tel. 517 143 986.

 Mam do wynajęcia miejsce posto- 
jowe w garażu przy ul. Zwierzyniec- 
kiej 8d. Kontakt: 667 033 829.

  MAM DO WYNAJĘCIA miejsce 
postojowe w garażu podziemnym w 
budynku przy ul. Zwierzynieckiej 8d. 
280zł/msc. Tel: 664 133 239, 
maria.szpor@gmail.com.

  Sprzedam miejsce postojowe        
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej  23, tel: 602 620 960.

   Sprzedam miejsce postojowe        
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23 tel. 602 72 04 06.

   Garaż do wynajęcia na dłuższy 
okres, od 1 października. Cena 200 
zł / miesiąc. Adres Melomanów 10. 
Tel. 516 588 854.

  Agent nieruchomości z wielo- 
letnim doświadczeniem, sprzedaż, 
wynajem, telefon 602 500 315.

  Jako Stegnian, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania,  tel. 508 400 
952; kubalski.pawel@gmail.com.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

    Układanie kostki brukowej - 20 
lat doświadczenia. Tel. 690 17 80 95.

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

   Zamki drzwiowe wszystkie typy. 
Naprawa, montaż, wymiana. 
Doświadczenie. Solidność. Gwa- 
rancja. 501 792 920, 501 185 240.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu. 
Układanie parkietu, desek, paneli. 
Profesjonalnie. Naprawy parkietu. 
Lakierowanie lakierami bezzapacho- 
wymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

   Złota rączka, drobne naprawy         
i pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

   Nauka polskich liter, czytania, dla 
dzieci z Ukrainy. Tel. 517 259 312. 

  Nauka czytania - dzieci 
dyslektyczne. Tel. 517 259 312.

  Przygotowanie do egzaminu 
ósmoklasisty z języka polskiego. 
Solidnie i skutecznie, w życzliwej 
oraz przyjaznej atmosferze u 
nauczycielki z dwunastoletnim 
doświadczeniem. Zapraszam: 663 
32 94 38 (szelwina@wp.pl).

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

  Niemiecki dla osób w każdym 
wieku - nigdy nie jest za późno na 
naukę języka! Zapewniam miłą 

atmosferę, dojeżdżam na terenie 
Mokotowa. Tel. 661 310 993. 

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, 
angielski. Szkoła podstawowa i 
średnia. Przygotowanie do matury. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

   Matematyka bezstresowo, 
korepetycje od podstawówki do 
matury. Doświadczony nauczyciel, 
emerytowany pracownik Politechniki 
Warszawskiej. Tel. 730 303 628.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z angielskiego        
- 70 zł/h.

  Refleksologia stóp, twarzy, 
masaże relaksacyjne. Osiedle 
Bernardyńska. Tel. 504 152 463.

  Podolog. Pedicure leczniczy              
z dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka.          
Tel. 574 650 202.

  PSYCHOLOG, PSYCHOTERAPIA, 
PSYCHIATRA – Poradnia Psycholo- 
giczna „Strefa Myśli” na Stegnach – 
Zapraszamy Dorosłych, Dzieci i 
Młodzież – ZAPISY: tel. 22 490 44 12.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

  PRYWATNY DETEKTYW - pomoc      
w sprawach karnych, sprawdzenia 
fachowców, obserwacje, ustalenia 
adresowe dłużników, majątkowe, 

wykrywanie zdrad małżeńskich, tel. 
881 152 900.

  Sklep mkstrefa.pl - same śliczne 
rzeczy. Markowe szkło, porcelana, 
artykuły dla dzieci, pluszaki, 
dekoracje,akcesoria i inne. Dobre 
ceny. Zapraszamy. Tel. 509 764 634.

  Bielizna (biustonosze, figi, slipy, 
pidżamy), wyroby pończosznicze 
(skarpety, podkolanówki, rajstopy, 
kalesony). Sklep w pawilonie przy ul. 
Sobieskiego 74/78.

 Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Sprzątanie mieszkań szybko, 
tanio i skutecznie. Pełny zakres 
usług. Miła obsługa. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

    RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

   Praca dla emeryta lub rencisty na 
parkingu strzeżonym. Kontakt tel. 
692 406 371 lub 503 925 619.

  Auto serwis - blacharstwo i 
lakiernictwo, mechanika, części, 
holowanie, czyszczenie, odbiór auta 
spod domu i dostawa gratis. Faktury 
VAT. Sprawdź nasze ceny. Tel. 501 
281 500.

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 10 grudnia 2022 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

   RÓŻNE

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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 października obchodzony jest Międzynarodowy Dzień 
Osób Starszych, 20 października przypada Europejski 

Dzień Seniora, a 14 listopada Światowy Dzień Seniora. 
Święta te mają na celu, między innymi, docenić ogromną 
rolę seniorów w społeczeństwie, popularyzować ich udział      
w życiu kulturalnym i ekonomicznym.  Swoich seniorów         
- mieszkańców postanowiła także docenić MSM „Energe- 
tyka”. Energetyczna Jesień Seniora to cykl wydarzeń, które 
zorganizował Zarząd MSM „Energetyka” wraz z Ośrodkiem 
Edukacji Kulturalnej „Sadyba” specjalnie z myślą o osobach 
starszych. To inicjatywa umożliwiająca wzięcie udziału              
w cyklu bezpłatnych wydarzeń i spotkań, ale przede wszyst- 
kim mająca na celu celebrację święta seniorów i integrację 
mieszkańców naszej spółdzielni.
   1 października koncertem „The best of Chopin live Con- 
certs" rozpoczęliśmy w spółdzielni naszą akcję. Uroczystość 
zainaugurował Grzegorz Okoński Prezes Zarządu MSM 
„Energetyka” wraz z Małgorzatą Sarzyńską - kierownik 
OEK „Sadyba". Koncert odbył się w Muzeum Archidiecezji 
Warszawskiej przy ul. Dziekaniej 1 na Warszawskiej Sta- 
rówce. Usłyszeliśmy na żywo najpiękniejsze utwory Chopina 
w wykonaniu pianisty Mauricio Silva. 
   W dniach 4, 11 i 18 października zaprosiliśmy seniorów do 
OEK „Sadyba” na rozmowy przy kawie o sztuce, teatrze             
i kulturze. Prowadzący (Fundacja Bez Wizy) podzielili się 
wiedzą w przyjemny, łatwo przyswajalny i atrakcyjny sposób. 
Przenieśli widzów do czasów Stanisława Wyspiańskiego, 
Żeromskiego czy Aleksandra Fredro. 
   Znalazło się też coś dla pasjonatów podróży. W ramach 
cyklu Podróże bez biletu wyruszyliśmy do Nowej Zelandii,    
a seniorów poprowadziła w tę podróż, niesamowicie charyz- 
matyczna podróżniczka Grażyna Trautsolt. Również w 
ośrodku przy Korczyńskiej,  15 października w rytm muzyki 
lat 80-tych bawiliśmy się na dancingu. Zapewniliśmy 
doskonałą zabawę przy znanych i lubianych melodiach, 
możliwość zrobienia zdjęć w fotobudce i słodki poczęstunek.
   W poniedziałek 17 października odbył się spacer z 
przewodnikiem po Łazienkach Królewskich, jednym z 
najpiękniejszych zespołów parkowo-pałacowych w Europie, 
prawdziwej perły wśród warszawskich zabytków. Łazienki 
Królewskie i jesień to para idealna, o czym mogliśmy się 
przekonać osobiście. Malownicze ścieżki wśród starodrzewu 
i przebiegające wiewiórki stworzyły niepowtarzalną 
atmosferę, a wszystko dopełniła słoneczna pogoda.
   Dla miłośników muzeum mieliśmy naprawdę wspaniałe 
wyjścia. W Muzeum Narodowym można było obejrzeć 
arcydzieła znane i lubiane. W kolejnych dniach pod 
kierunkiem wspaniałych przewodników mogliśmy zwiedzić 
Muzeum Więzienia Pawiak, Muzeum Katyńskie oraz 
Muzeum Historii Żydów Polskich Polin. Wyjściom tym 
towarzyszyły wielkie emocje. Była to niezwykła lekcja 
historii, pełna zadumy i powagi. W Muzeum Pałacu Króla 
Jana III w Wilanowie uczestniczyliśmy w lekcji muzealnej        
z przewodnikiem pt. Wnętrza pałacu i ich symbolika.
Niepowtarzalną okazją była wizyta w Sejmie i Senacie, gdzie 
możliwość wejścia na salę posiedzeń Sejmu i salę obrad Senatu.

   Przygotowując Energetyczną Jesień Seniora zależało nam, aby każdy znalazł 
coś dla siebie. Dlatego nie zabrakło kina i teatru. Dla sympatyków polskiego 
kina wybraliśmy filmy  „Szczęścia chodzą parami" i „Miłość na pierwszą 
stronę". Projekcje odbyły się w Cinema City Sadyba. A w niedzielę 23 
października udaliśmy się do Centrum Łowicka gdzie obejrzeliśmy spektakl 
„Tańczące z cieniami” w reż. Adama Gąseckiego. Po spektaklu wzięliśmy udział 
w warsztatach przygotowanych przez twórców i aktorów.
   Nasza akcja to również  zwrócenie uwagi na szeroko pojęte zdrowie ludzi 
starszych, zwrócenie uwagi na problemy i zagrożenia, dlatego też prelekcja 
„Stop cukrzycy”. W ramach projektu profilaktyczno-edukacyjnego Centrum 
Medycznego WUM odbył się wykład, a także badania: stężenia glukozy we 
krwi , BMI , WHR, ciśnienia krwi. 
   Wielbicieli obiektywu zaprosiliśmy do udziału w konkursie fotograficznym 
pt. „Jesień w Energetyce oczami seniora”. Prezentacja nagrodzonych i wyróż- 
nionych zdjęć odbędzie się 14 listopada w OEK „Sadyba”. Poza wernisażem 
prac konkursowych, odbędzie się koncert pt. „Zwariowane przeboje lat 
50-tych, 60-tych i 70-tych”, którym zakończymy Energetyczną Jesień Seniora. 
    Dziękujemy wszystkim seniorom za udział i zaangażowanie oraz składamy 
najlepsze życzenia uśmiechu, pogody ducha i zdrowia. 
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DO SENIORÓW NA KTÓRĄ SKŁADA SIĘ KILKANAŚCIE WYDARZEŃ I ATRAKCJI 
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